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•Menton on November the eighth 1976 at the Walter Reuther library. I

think if you can just start in some sort of biographical fashion um-

leading up, I suppose to when you came to Wayne State and your activities

there would probably be the key place to start I suppose.

Well uh- how did I get involved.

Yeah uh-

Uh- my own background uh- my parents were extremely active in the

Yugoslav Socialist Federation. My father who, were both born in

Slovinia which was then a part of the Austrian-Hungarian empire,

my mother lived in three different countries before she came here-

uh- my father uh- was converted to socialism in Europe through uh-

a pan-slavist movement which- like many of these liberationist move

ments now- uh- the socialist influence is very strong and he came as

an engineer, he was an engineer.

How old was he when he came uh-to the states?

Uh- he was about in his early twenties. Uh- his name was Mentoni

because his father was Italian but raised in Slovinia. He changed

his professional name to Menton. His older brother followed and he ^

was an engineer too. Matter of fact they - they were £-4 lO"!liij K.

manufacturer^ and most of the early auto makers were ,CA ^'<^,C->
manufacturers and uh- were socialist. And they led a kind of dual life,
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as engineers and executives too. Supervisory engineers and executives.

But they were socialists at the same time.

Yeah. Uh- but their social life was with the Slovinian and other Yugoslav

Qj\ ^V<L organizat ions and were very act ive in the socia l is t

movement: • The Yugoslav Socialist Federation and uh- slovinian organization

called the Slovinian National Benefit Society -S.N.B.J, uh- see are the

t i t les- the in i t ia l - of the uh- abbre- of the Slovin ian vers ion.

So most of their associates were blue collar workers- «»-* 'Ifr^ from

unsk i l l ed to sk i l l ed .

But they, in a sense, were management. They were executives?

Well at this certain time, yes. Myffather was in the management of

uh- American body. I saw that John Pansner worked there. He called

it American Motors body which was uh- merged by Chry- into Chryslers-

our Chrysler- Jefferson plant and uh- he was also in the management

engineering were engineering executives at the uh- Labarren which became

Briggs Labarren and they hired socialists and a lot of Yugoslavs and

trained them to become engineers. Some became very conservative as they were

n o t -

Yeah- I was going to ask. Didn't that create some sort of problem for

him? Uh- i t seemed that there would be a conflict i f he - therefs

management on one side and yet I suppose after hours he was functioning
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more as a - as a member of the working class, I guess.

No.

I t d idn f t uh -

Uh- it was knobby the others in management that he was a socialist.

They just looked at him kind of strangely and let him get his way, huh?

Yeah. And my uncle as a matter of fact when he was a chief experimental

engineer at Mary-~^~^2 who in the 1928 electdxm ran for governor

on the socialist party ticket. But they were considered eccentric guys

anyhow.( Laughter). But they were very productive.

As long as they did good engineering work, they didn't care what else they-

Yealu As long as they made money for the company.

Yeah.

They didn't care about their polit ics or whatever. A couple of screwballs

who were entit led to their screwball activit ies. Uh- well, uh- so

I was raised as a socialist like some are raised as .Catholics others

Methodists and Seventh Adventists as the Reuthers were raised as

socialists. Uh- and uh- a number of the others who were my contemporaries

in the socialist party and the Young People Socialist League- about half

of fem came from socialist famil ies. Other half of those- at least half

came from parents who were European immigrants who were-

Soc ia l i s ts the re .

Right. Were socialists there. Uh- and uh- we moved - moved a great deal
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in Detroit, I was born in Detroit in 1915 and on Russell Street whfCJi

was Little Balkan. That's where all the Yugoslavs, the Serbs the

Croats and the SlovJta^s uh- first came. It remained Little Balkan
until- I guess until uh- they tore it down for usean renewal.

Yeah, I think a good bit of that area is gone now.

Yeah. A few years back I drove through there to show my kids my first

home and it was torn down.

I t wasn ' t there. Yeah.

Yeah. It looked like a disaster area. Uh- so uh- and my mother became

very active in the socialist movement and also in the Yugoslav republican

movement. Uh- she was the secretary of the Slovinian section of the

uh- Detroit branch of the Yugoslav, the committee for our Yugoslav

republic. Of course I was just a young kid then. I just have a

vague recollection of lots of meetings and a lot of interesting people,

meeting in our house and uh- she was the secretary. She had three kids

when they met in our house. She explained this to me later on.

This would have been in the 1920Ts jt/oQ t^l k^ ?

Well, that- that was in the 19- during the war or right after the war

and Yugoslavia became a monarchy and that- the organization dissolved.

But all that we moved, there were two pictures that followed us around-

three. One was the oil painting of my paternal grandmother uh- which

was done from a photograph and a great big oil- I still have it. Another

one was a poster-size portrait of Eugene \ .Defers, and another one was a
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photograph of a leading Slovinian poet, essayist uh- playright by the
name of Evonne Sonker who was also a leading socialist-

That's in Yugosalvia.

Yeah. In Yugoslavia. Uh- and most of our friends are Yugoslav friends

that - the two of 'em Eugene V. iMuS and Evonne Sonker.

Which portrait had the place of honor? Dehps?

I don't know. Uh- I recall uh- that Deb^s was sti l l alive at that time

they didn't use babysitters and they used to take us to all the Yugoslav-

soc ia l i s t even ts . They had concer ts , l ec tu res , fis t -figh ts over po l i t i cs -

uh- And it was always followed by a dance but - uh- My parents went

down to hear Eugene V. Debts when he was still alive and I recall my mother

coming back electr ified- al l exci ted. This wonderful man-

Well this would have been not too long after he had been in prison.

That's r ight. Remember her excited, vivid description of his speech

and audience response.

But you didn't hear him yourself?

No. No. Uh- later on I asked her why she didn't take the kids.

She said she knew it was going to be packed and uh- so they got a

babysitter for us. I was one of three brothers. Both have unusual

names; all three of us have unusual names. My cfder brother was

Eastok, five years my elder. He was born in Newark uh- where my

father worked, ifchink he worked for the Biaggfeer Manufacturing uh

the first engineering jobs he had. And uh- a younger brother whose name
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was Valimir uh- And I was Stoyan. And the teachers changed my

younger brother's name to 1/ ' j jgj

These were all Slovak names are they?

Uh- They're Yugoslav names. Not Slovak,

I 'm sor ry.

Are very common among the Slovenians, the Serbs, the Croaps and among

the Czechs too and Bulgarians, Uh- Eastok's even uncommon among the

Yugoslavs, Mine was a- my .name is rather common in the uh- in those

countries. Uh-well- so I was uh- well my associations too. Uh-

We moved or changed our residence always near Woodward Avenue. Just

moved further north all the time. Lived in Highland Park for a while,

and then in the Palmer Park district-up-

Near 6 -

Yeah. Between 6 and 7 mile road.

That was quite a ways out in those days, wasn't it?

Yeah. When I went to Wayne, I lived there and got a lot of studying

done on thefetreetcars-

Streetcars going back and forth.

Yeah.

Yeah.

Uh- well , but the family fr iends, fr iends- were al l blue col lared

workers and their- our oldest fr iends were their children. My

council friends were- uh- some of them became engineers, some became

very wealthy. Some re- uh- experienced no upper social mobility and became
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factory workers. The first social is t organizat ion that I jo ined was the

English speaking sub- branch of the Detroit branch of the Yugoslav:

Socialist Federation .

So the uh- Yugoslav Socialist Federation - was that a group in the

United States of mainly you people from Yugoslavia I take it?

Yes. Yeah. Original^ it encompassed the Serbs, it took in the

Serbs, the Croatigns and the Slovltrfes who- I - they all had their

separate sections. In Detroit they were together but during the

split uh- between the Communist and the - those who remained in the

Socialist party, most of the Croatians and Serbs went with the

Communist and most of the SlovWes, but not all of them, remained

with the Socialist party and were social democrats. But there were

a number of Slovinian Communist who used to come to some of the*.

a f f a i r s . No t t he soc ia l i s t a f f a i r s bu t iV ie a f f a i r s o f t he f r a te rna l

society. Interestingly, so many of ?em are bootleggers.

Oh, is that r ight?

Yeah.

That's right. This would have been during the prohibit ion.

Yeah. Dur ing proh ib i t ion .

Yeah.

Uh- of the about five of the Slomiixan socialists aife- I knew one

was a - owned a hardware; another one was a bootlegger, a HAft^MflflfK -
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You got a soc ia l is t in indulg ing in l i t t le pr ivate enterpr ise.

Well, these are Communists, see.

Oh, they're Communist.

Yeah. And another one was a leading Slovinian Communis tph-

ran a blind pig in a whore house, that's true, (daughter) .

Well, that would make an interesting study for somebody. How

that all came about.

Yeah. Uh- ja /§4\
j t a j i

the one who was a )^4'*v-fM/ifr e,irbecame a very

successful and a very rich man afterwards - stopped being a Communist.

And one of the leading Croatian Communists by the name of Ke^lly- the

name was Kellovitch, was one of the biggest bootleggers and KH^A ~ ^V hfrj

in the - in the Detroit area.

I wonder how that came about?

Pardon?

I say I wonder, as I say, that would make an interesting stpdy, how

all that came about. People you least expect to be indulging in

probably the most private enterprise at the time-

Yeah. But they were revolutionists against the law that was perfectly

•5&T

a cap i ta l i s t s ta te . I remember Lou ie -Lou is i ^ "0^^ /who wasY
a friend of our family. I knew him quite well. In his early days he used

to stay at bur house. And I think in Dynamite or was it Laughing in the
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Jungle he portrayed a bootlegger and gangster as a kind of a revolutionist.

Yeah guess that's what it is.

Yeah. Yeah.

That there was a law that they thought was wrong and uh- the heck wit.h it.

Well uh- you were then chairman of the English speaking sub-branch.

I- well, my brothers and I took turns. East and I*- Eastok- sort of took

tu rns a t i t .

Well- so then they must have then had a - in addition to the Engl£

speaking sub- branch another branch speaking in the mo- using the mother

tongue. I s tha t r igh t?

Yeah. Yeah. And sometimes we had joint affairs.

But what sort of affairs and activities would you be carrying on there?

We Aa$ debates, we had discussions on books, socialist literature.

We put on plays- some light plays, some serious plays. We did uh-

R.U.R. 1C We did uh- by Carl Chopik and the- we put it on for the

Detroit* Socialist Party. Some of ?em who had seen it, were very much impressed

by it and uh- and we had debates. And lots of social activities.

Did you put out a newsletter or do you publish any literature?

Uh- no. The Yugoslav Socialist Federation had a weekly magazine called

thi Proletarats and which means the Proletarian- a very well edited,

published one and they had an English speaking- an English section in the

back pa8e arl(i we used to wi:ite for that occasior^^.v
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and I 've writ ten for that, too. I wrote one or two art icles for i t and

so we use that as the- as the- our vehicle.

I noticed at the same time you were doing this you were out campaigning for Norman

Thomas.

Oh, yes. Uh- That came about uh- I was only 17 years old.

This was in the ?32 election?

Yeah, in 1932 election. And uh- That's the Vinion- I mean the ^mile

road to John R section. Greenfield Park school district. Was very

poly-ethnic- also poly-social class. We l ived in the- on Hi l ldale which

was a middle-class neighborhood. Had a large number of Croatians

who were upward mobile and but- most of fem lived in the working

class area on the east side of John R.- We lived on the west side and

probably had the highest concentration of Slovinians in the city of

Detroit and also Croatians and Serbians. Uh it also- on the- in

the working class side had a number of British working class immigrants

who are British labor party backgrounds in the vicinit^s. Uh- so

they asked the Yugolslav Federation to uh- who had its meeting in that-

on John R near 6 mile road in the Croatian hall at our headquarters

there - to assume responsibility for public meetings and for handling

the area for Norman Thomas and uh- I was asked to do it and I gladly

did. Uh- first sometimes we met in the Greenfield Park school whose

principal was a man be the name of Aldendinger who was running for
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Congress, I th ink, on the Social ist party t icket. Uh-

That explains why you could use the school. Yeah.

Yeah. Uh- I recall one meeting there where it was broken up by

Communists, Communist hecklers . Uh- then we met on- the Socialist

party gave us a platform which was kept in our garage- a portable

platform and uh- we met on John R. somewhere in an empty lot and we

attracted rather large audiences but we decided we'd get larger

audiences and cover a larger area, and we'd meet off Pontchartrain

Drive and where they used to have band concerts-

In Palmer Park.

In Palmer Park, Uh - this is how I got to know many of the uh-

s o c i a l i s t s .

This is when your first contact with the Reuthers is at. Is that

r i gh t?

Uh- yeah.

I think I heard thatj^iey were in Detroit at that time.

Yeah, I think Roy- I chaired the meetings- and I would just wave my

arms and give a talk until a crowd would be attracted and I would

uh- then introduce the speaker. I think Leonard Woodcock was one.

At least he addressed the Yugoslave Socialist Federation . At

that time the Yugoslav Socialist Federation became very active and
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for the meetings, they usually had a meeting and very often a banquet

and afterwards - they lecture or a concert or something like that

and then a dance. Always a ball in the evening and uh- we started

to use- sociljaists from the Socialist Party and the Young People

Socialist League as speakers. I know Woodcock was one of the- spoke

more than once. I think he spoke out in Palmer Park. Roy did.

Walt I- whom I got to know better than the other two, uh- I don't

think Vic did. Roy did several t imes, either I think in Palmer Park

and at the Yugoslav Socialist Federation affairs. Rarry Reismann,

John Pansner- John Pansner was_ running for governor and uh-

He was an old 1^0ly) IML

UJoMfyHe was an old

Yeah.

He was a member- and then he became a member of the Socialist Party and

uh- he was a wonderful guy. Spoke fractured English reading his

oral history. But he gave- he was an effective speaker and he used

to chew tobacco-

While he was giving a speech?

...while he was speaking. Yeah. And I was a little embarassed by it.

Kind of tough on the people in the first row.

Yeah. This was outdoors though. He almost spit on me once. Uh-

another one of the speakers was Norman Thomas. Uh- I think I- yeah

I've heard Norman Thomas speak before. But we were getting good-
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good turnouts.

Was Thomas an effective speaker?

Oh- esiremely effective. Yeah. He was eloquent, he spoke

extemporaneously. The few times he tried to read prepared speeches

was disastrous. He uh- had a tremendous humour and he was extremely

effective in the question and answer period. He was ex^emely effective

in handling hecklers-

And I suspect he had -

...devastating wit♦

Was there a lot of heckling going on at these?

Yeah. There was some. The Communist party was

How about other groups besides the Communists? Would the more-

Conservative?

...conservative groups show?

No. We got- there was- I don't recall any heckling from the

conservatives . Uh- I remember uh- heckling and meeting being

broken up by the Communists. We were the worst enemies. See we

were the social democrats. The theory- the idea of social fascism.

You recall social fascists and social chauvinists and uh- and we

were keeping the working classes from following the revolutionary

line and the leadership and the Communists and Socialists fr^J '^TifC// j f~j

'fltot'lfhvT* "ffc fori*}
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^ T l X ' ^ W ' y e v e r y b o d y " « M ^spent more

time fighting one another.

I often wonder how one kept everybody straight in those days. There

were all sorts, of -x^es and-isms and various groups.

Yeah. Yeah.

I know I have great difficulty keeping them straight in my own mind

what each group represented and what they stood for.

Well, Norman Thomas uh- spoke . It was a very funny incident.

Uh- as I introduced them, an egg, not an egg- a tomato flew our

way and hit me right in the face. Norman says rwho are those young

guys1? They were back and they were shouting at us. They were

friends of mine. (Laughter). I ran back there uh as we were-

uh- I attracted quite a bigger crowd and Norman was up there

laughing and uh- I got them to give me the bag of tomatoes and I

stepped on it- on the bag and they promised they would behave and

they were - some of uh- Hoover republicans and high school friends

who- and uh- I told em - tomato wasn't meant for, you know - to hit

the target- meant for me. Everytime I saw Norman, very often I saw

Norman, he recalled the incident with the friends of mine and they

stayed and listened to Norman Thomas' speech and were so very

impressed that they went up and shook his hands, apologized for the
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MENTON: ...a wonderful speaker but he said if there were- so we can't

pul l but that we'd st i l l trote for Hoover. (Laughter).

PHLUG: Didn't change their minds but they were impressed anyway.

MENTON: Yeah, well also they helped me get the speaker's platform to the

car. They were very nice about it. But Woodcocks I was- well

among the speakers. Roy Reuther- Roy Reuther was extremely popular

with the uh- Slovinians. He was such a nice guy.

PHLUG: He was a good speaker too, wasn't he?

MENTON: Yeah. Wal t was a ter r ib le speaker.

PHLUG: He must have learned with time, I guess.

MENTON: Yes, he did. He was uh- of all three he was a poor speaker.

As a matter of fact-

PHLUG: I 've heard this from other people that Victor was very good speaker,

MENTON: Oh- Victor was eloquent. Roy was not eloquent-

PHLUG: Bu t ve ry warm.

MENTON: ...Yeah. He was warm, he was forceful , very well organized. Vic-

I mean Walter didn't become a good speaker until some years after

he achieved province. And it seemed to me it was all of a sudden

he started giving his very eloquent , very well organized speeches.
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I think May had something to do with it.

May have been.

Yeah. And~

Maybe he did a lot of practicing with her.

Yeah. And uh- became one of the most effective speakers.

Oh- yeah.

Woodcock was always;an effective speaker.

Yeah.

Oh we had Harry Reismann uh- was a leading Detroit socialist

l\£k> KgfrfottKiK Frank Mark Lords. Both became our family attorney

and a family attorney of a lot of Slovinians. Uh- I think Larry

tk J-*-\, Art Kent who was the'p-ay organizer for the Socialist Party

- during that period. BavedaM and Pansner and f4.-r.vV" left

the Socialist Party in the 1934-1935 period when the left wing

took over the Socialist Party. Norman Thomas and the others swung with

the- what is it called a ^.i/f^oir t"h'fCl M ^ *
>

caucas and a progressive

caucas a revolutionary policy committee and I was very much of a-

matter of fact I had attended caueas meetings representing the

Yugoslav Socialists Federation of the left wing. Uh- the Reuthers-

were- they lived in Russia at that time but they were-

T h a t ' s r i g h t .

...associated with left wing as most of us were. Like- we lost some
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£ uh- became

a rather conservat ive social ist . Many of 'em al l stayed in the

Socialist Party- those who belonged to the so called old guard in the

right wing- like Harry Reismann and others.

So it became more conservative. They group of 'em anyway.

Wel l they-

Even though they stayed within the Socialist Party they came to be

kind of the right wing of the-

No. We were for a long time the left wingers- those of us who were

left wingers grew more conservative.

You moved towards the center anyway.
0

Yeah. Yeah. Uh- a disillusionment with Communism, with Bolshevism

and first with what was going on in Russia, especially the purges

disillusioned a lot of us and then finally with Bolshevism and uh-

we moved uh- to the - more and more to the right.

Uh- was it about this time then that you came to school here at

Wayne or is that -

Uh - I came in 1933.

Oh.

Uh-I was going - I planned to- I graduated in January at that time it

was poss ib le to g radua te . Idon ' t know i f i t ' s s t i l l poss ib le -Idon ' l
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PHLUG: Yeah. You mean from High school? Yeah.

MENTON: H igh schoo l - i n m id te rm. Some p laces i t i sn ' t . I n m id -year. And

uh- I planned to get a job and go to the University of Michigan.

My brother East ok was a - went to University of Michigan and he

was taking up architecture and one reason I just wanted to live

away from home. And uh- I graduated in 1933 which of course

was the depth of the depression. I don't think Roosevelt had taken

office yet. It woul^be January or February and uh- depression

had earlier reached its ^BJMgZ. t\AAfr and my father, just

at that time, lost his job. The whole operation, Labarren, which

was a sub-contractor in engineering body- experimental models,

special cars, custom built cars. I think they built- my father

built practically all the Dusenbergs and they did the Dusenbergs.

PHLUG: There wasn't much market for Dusenbergs in 1933.

MENTON: That 's r ight . Wel l they just- they just phased out the whole plan.

Uh- and just kept the general manager and a few custodians and so

forth. AH the others were off so it was my bad luck. They couldn't

afford to send me to the University of Michigan. Uh- so I went

to Detroi t City Col lege.

PHLUG: Which is the predecessor of Wayne State.

MENTON: Yeah. Yeah. It became Wayne State either during my5oph- I think it

was during my sophomorj^year- It became Wayne University.
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Right . Yeah.

And uh-

Became a state university much later in the fifties.

Yeah. Very much later and uh- I wasn*t active in the radical groups

d u r i n g t h e fi r s t y e a r . I h a d m y r a d i c a l p ^ v ^ . I t w a s

still the sub-branch of the Yugoslav Socialist Federation and - however

I became- I was known as one of the cSJpus radicals. I was on the

debating team. The uh- my junior or my sophmore year rather, I was

on the varsity debating team. I was part of the university theater with

Leonard Leone-

Oh-

He was one of my closest friends *

He is s t i l l here.

Yeah, I know he is. I gotta look him up. Aftd we remained close friends

for many years. Uh- and uh- Frank Talpo who became a T.V. producer later

on. I was active in the International Relations Club. I was on the

and Walt had

executive board. Uh- but I didn't- the Social Province Club that the

R^uthers spearheaded became "^TnT^^vnyrrtriniti u

gone to Russia and Roy had gone to iV^fliuad

Right .

Labor College-

uh- Normaijp«€tgic3rer just couldn't keep it alive. The National Student
£ ^ a m ^ T ^

League uh- whose president was law&r. Coperno and frTR. Coperno Wolf who

was communist dominated and a number of discussions was with the communists
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1
that- and I wouldn't join, I think I recall one argument that if I-

in fact I 'm not going to join the Friend Organization- I ' l l join the

communist party. Uh- so I started reading communist literature and
( 2 I ~ * Puh- Lenin turned me off uh- and JJ (j CAA yUl/K turned me on-

Nikolai M(^dv/M.l\^ one of the leading theoreticians. But there

were other reasGns. There- uh- let's- some event had occurred uh-

at Wayne which uh- was a kind of a turning point in my life. There

was a student demonstration led by the NCL and the YCL. They were

going to march on the City Hall, hunger march or something like that and

they congregated down in the main lobby of Old Main and uh- Dean of

Students, Joseph Seldon, came down and told 'em to leave. It was a fire

hazard. Carl Prussian was one of the leaders of the NSL sort of

young Communist League uh- was leading the demonstration uh- turned around

and called uh- Joe Seldon, a very, nice mild-mannered liberal person, very

liberal in his ideas- fascist bastard and smacked him in the face.

Oh.

And also some of the young communists were going just a little bit too

far in the classroom discussions. Uh-were rather disrupt ive. In fact

it was one of the new left.

Oh. Yeah.

And uh-so Carl Prussian was expelled and some of the others were suspended

and I was asked- I joined the committee to lead - to work for the

re- instatement .
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PHLUG: I think we should stop here. This tape's about to run out.

MENTON: I see.

PHLUG: Why don ' t we fl ip - qu ick ly fl ip i t over.

MENTON: O.K.

END OF SIDE 1- MENTON BY PHLUG.
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SIDE 2- MENTON by PHLUG.

PHLUG:

MENTON:

PHLUG:

MENTON:

Well we can start in again. You were talking about the - the expulsion

of the students at Wayne.

Y e a h . A n d I j o i n e d t h e c o m m i t t e e i t w a s a n ^ c o m m i t t e e
r*L-

uh- to uh- see to taSfe instatement of some of the students and

bI found I was ^<&<fr^ Aj^Hk (Laughter) . Well I was on the debating

team, IRC was one of the respectable organizations, I joined college

theater. I was also a leader in the green and gold restaurant- you've

heard about the green and gold restaurant?

I 've heard of i t , yeah.

Yeah, it was a favorite con- congregating spot for students and

facul ty congregated and 1*3^» t f /1 #K' f soc ia l , ext racurr icu lar

social activities as well as the- I was on the student faculty

congregation committee and uh- all very respectable. And I

decided I'd keep it this way. I'd work uh- and the uh- I

wouldn't get too much involved in radical activit ies, concentrate

on my studies, go to law school, get a law degree and become a labor

lawyer like ClarenceJJary^" He was one of my idol£from boyhood

and uh- now this got me involved in something that I wasn't going

to do. I probably would have joined the Social Problems Club.

I was dead. Well, 1 still have- I did have contact with the Young
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People's Socialist League, with the LIR uh- there were city-wide meetings

and I always represented the Yugoslav Socialist Federation and uh-

that summer I had two alternative! Harry Reismann talked me and my

*£mily out of my becoming a lawyer. He said 'become a teacher. There's

no money in law*. (Laughter).

Shows how much he knows.

He says I'm being supported by r\jC$-Q\

schoolteacher at least ?™ *** «• f%Ay

«G~

, His wife, who was a

that^why, this was during the

depression.

Yeah.

A
*sj hJ&P

And uh- so I enrolled in the School of Education and also a

terrific experience- almost got a job as a manage^- sales manager

trainee uh- for the ~fH*\J L VxS I think uh- some company that

was just going into electrical refrigeration which was new at that
/fel+SfJi■<L

time and uh- Well I ran injo Bob Gafltfer somewhere downtown in an

office accidentally and he says' fae?ve been trying to find you, Stoy1 .

I knew Bob. He was the organizer of the Young Peoplefs Socialist

League at that time and they uh- they said the League for Industrial

Democracy Chapter which was quite large at that time and made up

mostly of schoolteachers and college professors had a rather active program,

decided to offer you a scholarship to their second annual summer school in

New York city. It was a six or seven week affair. So, my mother

objecting very much, well she was social ist;: uh I accepted it. I think
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one of the reasons- I had certain reservations about it because

I thought by taking this I would have a commitment to build up the SLID

at Wayne- at Wayne University and uh- I think it had become Wayne by then

and uh- Well-

You took advantage of this scholarship.

Oh, yes. Yes. That was the turning point in al l of my l i fe, too.

Uh- there were- I think one of the reasons I was selected is that

I was non-Jewish. And most of the students out at the summer school-

were non-Jewish. We had a discussion there once.

Why uh- why was that do you suppose?

Because the uh- radical movements were so disproportionately Jewish.

For example a National Student League here was about three quarters

Jewish. Uh- and uh I guess they wanted a larger Gentile base.

Right. So there was a l itt le equal representation or something l ike

that o

Yeah. Yeah. Yeah. Yeah. And uh- I was a minor league BMOC on the

campus- the other thing- known as a radical and uh- so I went .

It was there that I met George Edwards,

He was where- at Harvard at that time?.

No, he was a student the first school-summer school which was just

just uh- year before. I was at the second one. George was on

the organizing- was a field organizer for the SLIB- uh Monroe
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Sweetland, who became one of the leaders, the liberal courses in the

democratic party was another one of the field organizers. Uh- Joseph P.

Lash, the author, the editor of the student outlook, it was called,

the official organ- the Student League for Industrial Democracy.

It was quite a group of people.

Yeah. Uh- Bob Speevak was one of the students. He later became a

columnist of some note and somebody else was one of the students at'

t h a t t i m e . <

Well what uh- what did you just havejguest lecturers come in for

t h e s e - t h i s J ^ ^ ^ ^ & M ^ j . ?

We had- yeah. We also visited labor movements . I got involved

in picketing the American Mercury which was having a strike and

a number of the students were arrested , stayed in jail over

night and I was arrested. While the cop wasn't looking I joined the picket line,

And I was really rather happy because I'm claustrophobiac and I

couldn't see myself in jail. And uh- we had Norman Thomas,

of course, Harry Lad-l-er- some of the needle trades. I think

Dave Deb-irrsky talked to the group; we visited union halls; did

some leaflet distribution. So then I met Brendon Sexton, who at

that time was uh- the head of the Unemployed Council or Union

which was the New York branch of the Worker's Alliance headed by
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David Lasser.

But he was living in New York at this time?

'V~for\

Yeah he was living at that time. He was a member of the

' f c ^ f ^ H e i g h t s S o c i a l i s t P a r t y . ^ f * f L * ^ A
r& - fl / f r / - A;^ as a b lue co l lar not - b lue co l lar - b lue s tock ing

near Columbia University branch. I stayed in Norman Thomas1 townhouse

the first night I was there and uh- I got in town and he drove

me up to camp- a camp near PdUrJ WpiCNew Jersey where there was

a weekend LID seminar. We had- uh- Robert Minor was one of our

lecturers and uh- there were a number- a few of the students were

leaning toward communism and uh- well he turned 'em off.

Oh, really?

Yeah. He was a very befuddled man.

But what- I assume what they did that they brought in people from around

the country for th is-

Uh- mostly in the New York area.

Oh. You came from Detroit.

Oh. Yeah. No, the students were from all over the country. Most

from the mi4j&rest and from the far west. Some from the Rocky Mountains

and from the south. Only a - only about three or four from the east,

but the speakers were-
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Wefre- riP F L U G : W e f r e - r i g h t o

MENTON: S tUf tfl* Chase, Be^U^ - -uh about th ree sess ions w i th us

we were very much impressed but none of us understood him.

PFLUG: Was tha t a t the t ime he was s t i l l in Det ro i t?

M E N T O N : N o . N o .

P F L U G : T h i s w a s l a t e r ?

MENTON: This was later. He was in New York. Yeah he was a minister-

P F L U G : I n D e t r o i t ?

M E N T O N : D e t r o i t , y e a h .

P F L U G : I g u e s s i t w a s e a r l y - i n t h e e a r l y t h i r t i e s .

MENTON: In the uh- one branch of the Lutheran church- Evangelical Reform

C h u r c h . ^ , - ^

PFLUG: Wi th the name o f f i ^v \W\r ( what e lse wou ld he be but ^ LM ?«^r \

I guess.

MENTON: Yeah. It was a branch see, Evang- it 's called- was Evangelical Reform

Church, a combina- it combined Calvinism with Lutheranism.

PFLUG: But you earned this scholarship at the same t ime, this is during your

summer vacation from Wayne? Then you came back to Wayne that fall then,

MENTON: Yeah. Yeah. Yeah. Yeah. Uh- then I organized the Student League for

Industrial Democracy Chapter and uh- very successful must say. vAthin
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PFLUG:

MENTON:

the period of a few months we had 75 members.

Tha t ' s ve ry good . We l l t he uh - a t t h i s t ime then , V i c to r and Wa l te r had

l e f t f o r R u s s i a , i s t h a t r i g h t ?

They came back shor t ly a f ter.

Yeah.

Th is i s 1936 .

Yeah, they came back about then I think.

Yeah.

f35 I suppose.

Yeah.

Yeah.

And uh- they looked me up r ight away because I was sor t o f the her i tor -

successor of the Social Problems Club was the- another name for the

S tuden t League fo r I ndus t r i a l Democracy.

I t f s rea l l y t he same g roup then .

Yeah. Yeah. Yeah. I t was rev ived and he asked me to manage uh-

to get speaking engagements for them in the Detroi t area and handle

t h e p u b l i c i t y .

Th is i s the i r speak ing tour a f te r they came back f rom Russ ia .

Yeah. Yeah. Le t me- my b iographyTs a l i t t l e wrong there fcause

af te r read ing about the Reuthers - they le f t and went on a na t iona l

t o u r -
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MENTON:

PFLUG:

MENTON:

PFLUG:
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Yeah, I think so.

Yeah, but when they were in Detroit I - they spoke at Wayne first.

First, I think the first meeting I arranged for them was uh-

in- with uh- at Wayne University. The auspices of the Student

League for Industrial Democracy.

But I gathered they traveled al l throught the state. I recal l Victor

O h 9 V ^ * A j ^t e l l i n g u s h e g a v e h i s s p e e c h i n ' / u p n o r t h w h i c h

h a s a c o n n e c t i o n - 0 - / ^ t ( s y O v ^ ^ i ^ C . / V c ^ J Q j u S i O y m .

Yeah. For a while they were- while they were in Detroit they asked me

to arrange meetings for them and they were travelling . Yes I think

they did some travelling and that?s why they wanted somebody here

who had contacts. I ..think I arranged a meeting with the Unitarian

Church or -

Well what would their speeches consist of? Just kind of a discussion

of what they had seen and done on their tour?

Yeah. They were very favorably impressed.

In fact there's one letter that keeps coming back to haunt them that

they-

Well, as I said, I saw the original.

This is the-

Melvin Bishop-

R i g h t . \ r f * j r * ^ J $ y ^

^ A . ^ ' k I ran into him and he was a member of the Young People's
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Socialist League- I wasn*t but we had a lot of joint affairs with

the sub-branch in the Young People's Socialist League- around here

somewhere . #w ^ I }$ j just got a letter from Vic and Walt

and uh- that was the first time I saw it and I went-we drank

coffe^and I read it and one version of it.

Yeah. It's too bad we can't find the- or do not have: the original

because there's so many versions of it now that uh-

Yeah. Well, one reason for it uh- it appeared in the uh- Detroit

a short little publication called the Detroit Young Socialist,

in a very reduced form and that was the second time I'd seen it.

Now, Victor in his book devotes a whole chapter -

I know it.

...to that letter and uh-

But doesn't he admit having written a letter ?

Oh, yes.

Yeah.

Yeah, he admits that they wrote the letter. I think he attributes it

to youthful enthusiasm-

Yeah.

...but he-his- it's his contention that most of the letters that keep
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appearing and been in the Congressional Record and so on are not

exact copies and have been altered and changed to some extent.

Well- this I can uh- I know that-

But they- he does not deny writing the letter-

Yeah , and i t was fu l l o f en thus iasm and I th ink i t d id ^W* A ^4

for a Soviet America because they felt that way about that time and I

recall having a conversation with, not Vic- Walt and I uh- for years

and I felt freer to talk to Walt- Walt consulted with me on a number of )nLu

matters after his rise and + 44ij ft **\ ^7 "*^ Y*< '*dhft And admit

that you were enthusiastic about the Soviet Union, I should have

said you know I was too but with a lot of reservations, I knew

some people who-had gone to Yugoslavia ^^^pf\ > personally and

it was at the same time - that was during the period 6f the famine.

And uh- they were communists in some cases, and came back in very anti^

communistic. Some Yugoslav communists who had gone and then a number of other

writers who - uh- some writers like Walter Durante and W«A, - was it

W.C. or W.H. Chamberlain and Lawrence Hindus and Sherwood Eddy were

enthusiastic and then be- shortly became very embittered, But a number

of people- they kep their faith and Reuther- Reuthers were among those.

But was this evident in the speeches they gave on their tours, after they

returned?

V-
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Oh, yeah. Yeah. Uh- the speeches I have heard- I remember the

Wayne speech. It's recorded quite well in the Wayne Detroit

Collegiate. They got good coverage. So you look in the back

issues. Vic was eloquent. WaLt didn't give a good speech and uh-

his former professors were rather disappointed in his speech uh-

so was the delivery. He was good in the question and answer period.

Of the two he had the best-of the three he had a very good analytical mind.

The face to face conversations we had- discussions. Uh- got a very

good grasp of things- a very logical mind at that time when he got

on the platform. But, they were just full of enthusiasm for the Soviet

Union. And I had an argument with Walt over it. There were certain

things I pointed out . It wasn't an argument - said what about this

what about that.

You thought he was too enthusiastic?

Yeah. I said what about the famine? He said oh you have to make

sacrifices and that was a mistake.

There were reactions like this in the audience too? People question

him and uh- cast some doubts.; on what they were saying?

No. Uh- I think there were some who raised a question of-

and uh-I know of the personal conversation they discussed the- some

of those things- there are excesses in every revolution- they were
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in the American Revolution and i t forced col lect ivization of the

state. A terrible mistake uh- The - How people could ration-

I was rationalize - they were rationalizing it the same way.

And uh- looking back I wondered why I wasn't totally disillusioned.

Much earlier. So I wasn't condemnatory but Vic was his usual

eloquence.

Which he has carried over to today I think. One thing we didn't

touch on and it pre-dates this a little bit- Were you in Detroit

at the time of the hunger marches?

Yeah.

Were you involved in those at all?

No. Uh-

I'm thinking especially of the one where the four people,of course

were killed in Dearborn.

Yeah. I knew somebody who knew something about it. Harry Ross

I think told me this story. I haven't read his oral history but

I see i t i sn ' t t he re . Uh -

Th&t was one of the I guess dramatic events of that period and uh-

Harry Ross or somebody else who knew Phil Raymond who was with the trade

union unity and he was also the Communist Party organizer and I saw a lot
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of him.

He was organizing the old Auto Worker's Union at that time.

Yeah. Yeah. I remember him- run into with him - I remember one

in Wayne University when somebody was speaking, I think it was C<-

-jklb^ /Uv^ Milwaukee, Benson his name is- Pansnerementions him

and uh- The audience was - had communists all over. T^ere was a

forum I think sponsored by the LID- or in somewhere there were

meeting sponsored by the Socialist Party. This I think was sponsored

by the Socialist Party. It was a big crowd*and uh- Phil Raymond

was - was there with my parents and my brothers uh- and was seated

in front of us and then he heckled and somebody else got up and

heckled and rai<pd the same damn question all the time: what about-

one of 'em was 'what about Carl Licknik and Rosa Luxenburg?'- no

matter what the subject was and then uh- when he would sit down

he would- he'd turn around and point to somebody and somebody else

would get up-

And ask the same question?

Another type of question. Real stock questions. They would reel.

The speakers, then really could anticipate what the questions were

going to be.

Yeah. And the same questions no matter what the subject was arid there
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was a fist fight. Uh- Social ists never cal led the cops- they tr ied to

throw 'em out themself. And my father liked to fight- my mother and

I had to hold on to him. Uh- well we uh- I hear him speak. He was

a real stereotype- he was interviewed. I don't know what he was- but

then he was a caricature of a communist jgfifflQ orator: big, horn

rimmed glasses, disheveled hair uh- very se^mitic looking.

Thought maybe he had a bomb in his topcoat and everything else, huh?

Yeah and uh- shouting slogans all the time. Uh- well recording

this person who was interested in drawing the Socialist Party- I mefiti

the Communist Party at that time- he was in the hunger march but he

played-this is a group with whom Phil Raymond played poker and uh

Phil, after this massacre, he asked Phil Raymond where he was. Phil

sa id he was in the back. He says *&!e i*? sons of b i tches.

Sent other people off i^<<^T afim / uh- lead from behind and he

said something about, Phil , short ly after that, playing poker and

PFLUG:

h e w a s \ t * \ y / " e / r t W c / u / n ^ ^ ^

I think he gave'em the cause to rally.

Yeah, but he remembered that we went to the big funeral procession.

U h - p a s s t h e H o t e l a n d w e w e n t , n o w w h a t s t r e e t i s t h a t - t h a t ' s

F e r r y i s n ' t i t ?

Yes. And I think the funeral was on Ferry then it went down Woodward
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Avenue.

Yeah, it was an old Yugoslav Worker's HDtne which my parents helped

build but it was taken over by the communists during the split

and uh- started there and then it proceeded onto Ferry. We went all

the way into Little Balkan and stood by a line. There were about

10,000 people in-the procession- it was a very large procession .

My parents knew quite affew of the people- Yugoslav communists.

Uh- they had big signs denouncing Frank Murphy who was mayor and

I thought- we thought this was terribly unfair because Frank Murphy

escorted - gave police protection-

Keptrhita safe to the city l imits.

Yeah* Yeah. But he was butcher Murphy /liberals and the socialists were

the worst enemies. There were more signs, political signs- they

were just exploiting the deaths of these four people. Uh- one was a black,

I think, yeah- they were selected- one was a southern white anduuh

there was a feeling- I knew that something was going to happen.

You could almost predict that something was going to blow up.

Yeah. Yeah. Yeah, that something was going to blow up and it did.

Well anyhow, the other comment my parents made in seeing the types of

pedle that were there- there were more people with mis-shapen faces and
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mis-shapen bodies-a lot of foreign federations uh- and uh-

my parents made the comment these people will never make a

revolution. They're not Americans . They're not even typical workers

And uh- the reason I mentioned the acccLell, there was a very

intelligent Croatian woman who lived in our neighborhood and during

the depression she started working as a chamber maid- her husband

was unemployed uh- and the Wordell. Wordell was a residential hotel-

one of the wealthier ones and she told me that they were really scared

up there. They thought the revolution was going to start.

This was when the procession was going by?

Yeah, when the procession went by but the reaction of ny parents

w a s j u s t t h e o p p o s i t e . £ 2 & - ~ >

These people would never pull off 4 ^^Vo I^IA*^ ^

Yeah- this- These kinds of people-

Yeah.

...could never make a revolution.

Wall, then after your- still while your in school tfren, you became

i f c l t h 4 ^ W j ^involved to some extenfcWith '~w/W\ "Kk-£<?<f at Briggs.

Well that's quite a story in itself, how/l got there. Uh- my- Briggs

became- I mean Labarren became uh- was taken over- it re-opened and

it became Briggs-Labarren. My father's old job was restored and uh-
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I knew Anil- Magey/before from the Young Peopled Socialist League

and - he and a number of others- Bob Canter-

Were his brothers also in the Socialist League?

Uh- Bo-
r

A m t t ^ s - ; / ^ i t r

Yeah. Yeah. Both ones. It was ERnie,

Ernie and Bil l or Will iam.

Oh yeah. Bil l , not Bob.

He became a lawyer I believe.

He became a lawyer.

Yeah. Then fe& headed the ACiU for many years-"?- in the Michigan ACID,

Yeah. Yeah.

Y e a h . _ .

Uh , he became the I f / p f ^<y i ^J , he l e f t w i t h t he t r uch - t he

Socialist Workers Party when they- was to the S.P. but they came in

with the proletarian party. Uh- so did Bob Ranter and a number of others

when the S.P. began to swing left a number of proletarian party members.

I believe Aaa±3r"s father was in it but I'm not sure.

I don't know.

I think he had some of the radical backgrounds- Hungarian uh-

Well you uh- got a job then at Briggs- Labarren, is that-

No.
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My father couldn't hire me. They had a need-all skilled worker. And uh-

I had no aptitude so he had the personnel director write a letter to the

personnel director at Briggs- Mack. Affl*i was working there at that

particular time and uh- so there were long line of people waiting

outside and I felt rather embarrassed passing 'em by.

You went to the head of the line.

The head of the line. Right up to the assistant personnel director.

And he is sorry,right now we don't have anything in the personnel

department.

This would have been what?

1936.

'36.

The summer of f36. And uh- I said well, I111 take a job in the plant?

I was glad they didn't have anything because 1^ one of the things

I had in mind was uh- I help organize a union.

That's right. The UAW would have just been getting underway about then.

That was when it was still a federal union. And uh- I worked in the

afternoon shift and uh- well, I remember the personnel director-

a little red-headed guy uh- you don't want to work in our plant- you

know its reputation. (Laughter) . We- just would work the. asses off the

workers and th is one depar tment was the flwa^ -^v^ f rom the wors t .
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We really work 'em hard.

This is the personnel director saying this,

Ye*h- the assistant personnel director. And I says why do we get all these

orders from Ford which is bad enough or even worse, Re was very honest

about it. And uh- well I insisted I says my point- this would be good

experience for somebody whose going to work in the personnel office.

And he said O.K. you asked for it - so he wrote out a slip and I got

a job and I was transferred around a lot , I started uh- talking union-

^Ami-1 was working there at that time and uh- they gave me some unxon

cards. I signed up under an assumed name because I didn*t want to embarrass

my father and I think it was «A*h**§* advifie too uh. *cause we suspected

stool pigeons.

Well this was fairly common in that period, wasn't it?

And uh- uh- well- uh- I recall one incident- I called in sick

because I worked the afternoon shift because AnriSt told me there

was going to be a meeting uh- someplace nearby and he and I and

several other guys showed up. Nobody came- the organizer didnft come

and it turned out later on he was a stool pigeon.

Oh.

Uh- So then I was- Pardon?

Nothing.
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But oh I was a real helluva hauler. Uh- the supervisor department

was a very decent guy uh- very polite but the man under him

Ta 'Ally Ytq_tf^Vho worked - under whom I worked- I never heard him

say anything about obscenities- he was a big, beefy guy with his

shir£ sleeves <{ri^s like a big fist and would shke his fist

in our faces and tell us-

Tell you you're falling behind in your quota, huh?

Yeah. Yeah. Yeah. He was always speeding us up and I started

talking union in breaks and so forth and uh- some of the workers

began to shut up like clams. A few of 'em became interested and

I suspect it was because I was - they might have suspected me.

Did they- were they aware of your father's position?

No. No. Uh- they wouldn't be aware of his position% I kept quiet about

that. Were a few that I got interested int One was a - also a -

going part-time to Wayne University and uh- they transferred me from

job to job and I thought this was- wouldn't make any contact uh-

any friendships. So I was laid off. The supervisor called me in and

said - 'look, we have to lay off people! , And he said *I know we

don't have a union but I believe in thetolicy of the last in first
7

out and uh- * ^ #
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And that was you.

Huh?

That was you.

Yeah, that was me. And I thought it was for union reasons* And

just before the fall semester started I got called back at a. higher

classification and I went to see uh- well I talked to Bob Ranter and I

believe I talked to Walt Reuther about it. Should I go back and help

organize the union or shall I uh- go back to college <. And the advice

was go back to college because nothing's going to happent

. Oh really?

There at Briggs,

At Briggs.

Uh- for- for a long while. And uh- all hell broke out. About a month

later they went on strike and they won the strike and I heard from

<&ari± I think or- that \\\±s bowling ball^trough the- they threw him

over the fence. He never came back , That was one of the demands

I got it "fyrot^one °f the guys they got rid of, Uh- so I was very

f rust rated. Here I miss ing out , Uh-

Here you had a chance to be involved in a strike and you were'nt there

huh?
<^5-**w-^

No. And organizing'ac union there • Just started to hit. Amii wasn^t
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getting anywhere. He was- none of us with this fear- long linesr*

they had a lot of new migrants- who were a lot of southern workers.

Well Briggs was a tough nut for the union to crack all along, wasn't it?

I n t h e r e - , y

Uh- well under AwilT uh- they negotiated some of the best contracts.

Later on.

Yeah. Later on. And some are real model clauses. But Walter, old

Qr^yf who my father got to know somewhat* not very well I
understood the idea. Was a very aloof man- wal'a real sto.b,

I've heard that.

Yeah. He had a very - Mcnow my father had a great reluctance of

going back uh to Labarren when Briggs took it over and I think

there was an understanding- yeah there was- the whole management that

you can't treat these workers- they're skilled, workers and engineers

the way you treat the others.

yQOl A^v-y the guys ^ Irtrk*
And so they were exempt and they were given a great deal of autonomy,

I think we're about to run out of tape again-

Yeah.

...so this might be a good place to conclude.

Yeah, while we-

END OF TAPE.
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You skipped back or something like that. That came afterwards,

O.K. This is Tape #2 of the interview with Mr. Stoyan Menton. It's

taking place in the Walter Reuther Library, November 16th, 1976.,

At the conclusion of the last interview, we had been discussing

your work with toil Maiey at Briggs, and perhaps you can just

pick it up from there, what events came next, then,

Uh- well, this came- we got a little ahead. This came after the

big event of 1936, the Student League for Industrial Democracy and

the National Student League had merged and formed the American

Student Union. And the big ev- we were- I think we were the largest

or single organization on the Wayne campus at that time and uh-

nationally, the organization called the Second Annual Anti-War SJTrike

or Peace Strike which - uh- which the so-called Oxford Pht& £ffi il ^ 'f&fo

which uh- in fact under no circumstances would we fight in a war, uh-

for different reasons. Some were pacifists; others felt that any war

United States would be engaged in would be an imperialist war. Well,

we broadened the committee and looking in the back issues- through the

back issues of the Detroit Collegiate, we had about thirteen campus

organization in addition to the American Student Union and the Anti-
0

War Strike Committee including the Inter-Sorority Society, The Gas H^use

K
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Gang, The Chess Club to name a few.

Well, this would have been in 1936?

It was called for April 22 in 1936 and the- I was the I think I was

the chairman of the committee, A board of education through the

superintendent of schools, Frank Cody, uh- opposed the anti-war

s t r i k e .

I think we should point out here that at that time the board of

educat ion had responsibi l i ty for the universi ty. -"

Y e s . Y e s . Y e a h . v M

It was the governing board since it.a city college XT "<MT HlKL'

Yes and the superintendent of schools was also the president of the

univers:

Frank Cody had the final say and he was responsible of the board of

education. Well , we organized a negotiat ing CMkmittee and

got an audience with Frank Cody and some of the key members of the

board of education. Uh- Bob Canter accompanied us down, but they

wouldn't admit him. He was the organizer for the Young People's Socialist

League at that time. Albert Hamilton was an ASU field organizer, formally

SLID field organizer, was to be the main speaker. He was assigned to

work with the Wayne students, the University of Michigan students on this*

spent most of his time in Detroit because we had the largest chapter and

we had all these other organization. He was allowed to sit in and we

$ity; thekxecutive vice-president was Dr. Spain. Uh- but
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had a few students- I think E]e^*faf HggE\ was on- Elax#*r~$gSft)k. t

was in them. Nevertheless I was selected as the rep- chielf

negotiator. Well we came to an agreement. The agreement was that

we could have our anH -war strike but not on school property.

In the meantime, our committee, some members of the committee had

contacted the Christian Science Church which is now the - was it

the Hilberry Theatre-

The Hi lberry- Hi lberry Theatre.

...and they granted us permission to use their staircase for the anti

war strike. The two main speakers were to be Ruth Wiley, who was

on the women's debating team and also oratorical champ- champion-

I think she was a member of the SLID and also a member of the ASU-

Albert Hamilton and the main speaker was a reverend Dr. Macafee ,

who was the assistant uh- or vice-chairman in Detroit Council of

the Churches. I belie^he was a Unitarian minister of l iberal persuasion.

Well, uh- I said we would report back to the committee on this compromise

and the committee turned )Y down and voted in opposition to my proposal

that we accept- see- we'll have to face the consequences. Uh- and uh-

we held the anti-war strike on school grounds on the uh- south end of
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Old Main. (XtUyp^[ ^ 'iU- 9 we attracted a thousand students

which was quite a large number, considering at that time Wayne had

a full-time student body of only a- of less then three thousand.

Excuse me. I'm sorry we got a-

Uh- the one who adminstered the oath was a very good-looking, striking

blond with a nice contralto voice who was an actress- member of the

National Student League by the name of Lula Martin who became the

second Mrs. Woodcock later on. Uh- well, the almost the entire editorial

board of the Detroit Collegian only supported the anti-war strike, but

also supported our defiance on the grounds of academic freedom, Uh- the

conseaunece of that was that we got a great big spread in all the dailies

with Wayne students see-in the Detroit Times- Wayne reds defy a school

ward and Macafee who was anain speaker called me up in the middle of

night, very st^rily uh- and with some justification because he didn'tA
know we were defying the administration ruling uh- Dale Mericle

who was the editor-inchief of a Detroit Collegian was removed from

the position as were several of the other members of the editorial

board. By the way, practically half of the editors and feature

writers of the Detroit Collegian were first members of the Student

League for Indstrial Democracy and then members of the American StudentA

Union after the merger. So we had another free speech fight there.
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PFLUG: Well, what happened to the organizers of' this strike then? People

l ike yourse l f?

MENTON: Well, Dean Seldon and Dr. Spain talked to me individually. Said,

you know we could expel you. Spain who was a conservative, but he

said he believed in academic freedom and was not going to expel me.

At that time I was majoring in education. I worked towards teacher's

certificate as a meal ticket and then perhaps go back to my original

plans of becoming a lawyer. And I was told by Dean Seldon, we're

not going to be expelled but you might as well forget about ever getting

a teacher 's cert ificate. I f you do, forget about teaching in the

Detroit school system. I also got apireat from the Black Legion,

There was a student here, an craer student who was a fanatic anti-

semite- told me there's an organization that's going to put the

skids on SLID and -

PFLUG: He was referring then tb the Black Legion.

MENTON: Yeah. That a l l broke out . He qui t school- d isappeared. Wel l , uh-

nobody was expelled. I changed my career plans and shifted majors.

The consequences to Dale Mericle in particular and some, of the editors of

t h e C o l l e g i a n w e r e - Q ^ ^ r c o n s e q u e n c e s w e r e r a t h e r d r a s t i c ,

because in Detroit, whoever was editor-in-chief of the gollegian over

a length of time, he was a very capable editor, you know and managing
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editor; usually got a job on one of the Detroit dailies . And uh-

so he has to forget about that. So next- next term that was the

1936-1937 academic year, we had a - almost a new editorial board

of the Detroit Collegian. And the American Student Union lost

official recognition which meant we couldn't meet on the campus. We

met in 28 West Warren which was the headquarters for the Detroit

Contemporary Theatre which was Detroit's version of the group

theatre and uh- group theatre in New York- a communist influence

theatre. We did some good stuff here and uh- the organization

declined somewhat; some people were scared off because we- we weren't

uh- officially recognized and- One of the by-products of it was

a very interesting magazine we started ^A (/^HiQyy^Bv^ paper.

What was- what was the name of that thing?

The Gadfly.

Oh.

I found two issues of it. Eleanor Pernol Wool said she was going through

her files- and she told me this in New York and just before we had

met she was wondering what happened to me and she recalled the Gadfly

and she said she found two issues. I thought I was managing editor-

My girlfriend was which was the same difference. And uh- because we
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had our meetings up in her apartment which was on Cass Avenue. And

you know where we had it mimeographed?

No.

George Addis' office.

Oh.

The UAW.

Which would have been just up the street.

That was in the Hoffman Building.

Oh, r igh t . Yeah.

At that time, Uh- this was partly in return for uh- some of us being

voluntary workers in the CIO organizing- UAW organizing,

Yeah. I was gonna ask you what uh- this was at the time, of course the

UAW was really getting underway-

Yeah.

Late '36, early '37. What uh- were you and your colleagues at Wayne doing?

Were you involved in any of these sit-downs or the strike and picket lines

that sprang up?

We- well I'll tell you one incident. This was in the- When was the

Kelsey-Hayes strike?

That would of been December, 1936, Just- they settled just before Christmas.
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Yes. Yes. That 's what I thought.

R ight .

Uh- I got a - I was in class and a dean of students, Joe Sel6ons

assistant came to the class and said, called me out and said that

there was a phone call for me from- uh- in Dean Seldonls office.

And, so I went there and a phone call was from Walter Reuther,

He said, uh- our guys are all sitting down and our guys are

MerlirfBishop, George Edwards uh- and Vic Reuther. And they're

workers milling around on the outside. Nobody seems- They don't

know what to do.

This is at the Kelsey-Hayes plant out on the west side of Detroit.

Yeah. The Kelsey-Hayes. Uh- plant. So we got one of the few

students who had a car and we stopped at the temporar- what

were the headquarters at that time or we were given picket signs

and handbills uh- and a group of students- I got to gather the

group of students- with Dean Seldon's permission - you can go-

I couldn't stop you anyhow.

Gave you the day off.

Yeah. I couldn't stopyyou people anyhow and besides Walt is going

to turn out a credit to the university.

Sooner or la ter. (Laughter) .

Yeah. Uh- so, we arrived at plant gate. There were Vic Reuther
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and Merlin Bishop and George Edwards up the plant gate and

you know we started distributing picket lines and uh-

So there were some people inside the plant.

Yeah.

And they're sitting down.

Yeah. The leaders were all sitting down but some of the people

were out. Uh- or awfully reluctant to picket. At that time

the newspapers had all sorts of caricatures of pickets and

people carrying signs; not like today. And uh^ we radical

and left liberal students had no reservations and no embarrassment

about it and before we got the workers to - were milling around

with the help of George Edwards who is a good singer •fiWtaAK'MjrMj *1A<Y~

I^^J uh- taught h im the ref ra in of Sol idar i ty Forever
and one song was very popular in picket lines in early days.

Two of 'em was Soup,Soup, Soup by Morrey Sugar and the one

was a little ditty- I don't know how it got started- it was

the tune of uh- Mademoiselle from (JIPKlK'&fX when a

scab dies he goes to hell, when a scab dies he goes to hell-

inky-dinky parlez-vous.

I hadn't heard that one. The soup song I've heard mostly.
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Yeah, Well, that was a very popular one. We got them sing-;

sing-single song. And then after the picket line was going,

I reported ba- got back to Walt's office and uh- so everything's

going alright and he thanked us for the cooperation of

picket line going and if you ever need us again just call

us.

You became sort of volunteer pickets.

Yeah. Or else we also handbilled plants.

Kind of a student flying squadron.

Yeah. We handbilled plants, talked to workers as they were leaving-

some of us. Uh- we also, some of our members did voluntary work

for uh- in the union offices which didn't have much funds- many

funds. For example, my girlfriend, Jean Scott, uh- helped May

Reuther with the typing and running the mimeograph machine.

I suspect just about all their help was volunteer at that time,

wasn ' t i t?

Yeah. Yeah. And uh- much of it came from the students, Uh-

especially from the American Student Union and other young

people and members of Young People's Socialist League,

I think this is an important point to make that uh- there were

many other groups of people involved in these strikes other than
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the uh- thef ta^rfk ' c\ T^ , the auto workers themselves. L ike,

you know, student groups and I suspect other groups in the

community who may have been pro-labor uh- get involved as well.

Yeah.

So it was really more than just a strike of the auto workers.

Wel l .

Well, Kelsey-Hayes is a big sample. Here you had George Edwards

who had an M.A. for Harvard; you had Vic Reuther and I think

that's the only time he ever worked in the plant; Merlin Bishop,

according to Vic Reuther's account was a factory worker as

Mel Bishop who was a tool and die maker and uh- These uh-

Many of the uh- Much of the organizational work and this comes

out in John W. Anderson's account, uh- came from,not factory

workers but in te l lec tua ls , rad ica l ized in te l lec tua ls entered

the plants for the opera- becau- because I saw at that time

the union movement, particularly the CIO as a vehicle to

br ing about the Socia l is t revolut ion. This was the first

stage. And uh- even among the factory workers, as John W.

Anderson points out, uh- many such as himself were political .

Anderson was a member of the Socialist party, a person who
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played a very important role up in Flint in the strike was

Kerma Johnson who was a factory worker and son : of a

factory worker, the son of a socialist, Carl Johnson and

there were a number of others. Some were communist; some

were members of the Proletarian Party; some like John Pansner

were ex-Wobblies and Pansner at that time was an ex- member

of the Social ist Party but came to al l the social activit ies

and identified later with the- all the way through with the

Reuther caucas. There were people l ike that. One of early,

effective movements was'the -Mechanics Education Society of

America which was led by Matt Smith who was a British uh-

was British who was a left-winger- and never a communist.

Well, that is the union that big John Anderson came out of and

brought a lot of people from MESA into the UAW I guess

late '36 and he certainly was to the left.

Yeah. Well, after- uh- Matt Smith thought he was more left than

some of the others. As a matter of fact he never took out his

citizenship,because he was such an internationalist. And he

never met- for alLong time he wouldn't make any contracts- written

contracts 'cause this would tie the hands ^ of the uh-
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of the union that's bargaining, you have to take a no-

strike pledge and he would never do that.

Well, you were also involved, then, in the sit-doyns up at

F l i n t .

Not exactly. At the- the strike was going on and uh^

that time I switched to social work.

Were you still in school at this time?

Yeah. Yeah. Uh- and the welfare load increased so much as a

result of the strike that I needed extra special people and

the Wayne University School of Social Work was contacted and

so was Dean Seldon and he was most cooperative. I'd restored

myself as a student, made up all my incompletes and was

starting to get good grades again, so he gave me and my

girlfriend and one other member of the American Student Union

permission to leave our classes as long as we could make arrangements

with our teachers uh- to go up to Flint. The first thing I did

was contact Roy Reuther and uh-

Who had been there for quite a while before the sit-downs.

Yeah. Yeah. Yeah. And uh- he was delighted. He had a fear

that uh- some of the strikers, not those who were sitting down,
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because they were'nt an official- they wouldn't be eligible for

relief, but their families were and there were rather

liberalized- well, Governor Murphy was a very liberal governor.

And those who weren't striking, were'nt sitting down, weren't

considered strikers and they had a feeling that some of their-

the UAW members were getting the runaround and so they

were happy to have two or three -

A friend on welfare department.

Yeah. On each side. And : I\ maneuvered myself into the

position of being the man who- at the reception desk and

So when the UAW people came in then they-

They go t p re fe ren t i a l t rea tmen t , yeah . Yeah , we l l t hey

didn' t know that but they got preferent ia l t reatment, I 'd

make sure that they'd be taken care of first. There was

discr iminat ion in reverse.

I think this would be a good place to stop and turn the tape over.

Yeah.
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On our off hours we attended union meetings and rallies and spent

a great deal of time in the apartment of Kerma and Genora Johnson

where Vic, or rather Roy was a frequent visitor and uh-

Hi and Fauna Fish who later on became Mrs. Roy Reuther.

The Johnsons were rather interesting people.

Yeah.

I reread the uh- Curly Krause's The Many and the Few.

Yes, he does not treat Kermit Johnson very well.

No. No. No. And uh- and very unfairly as a matter of fact,

Krause wrote the book from a certain viewpoint.

Yeah.

Tended to emphasize some people-

Yeah . Yeah . A S ta l in i s t v iew. Mat te r o f fac t , i t was l i ke

Howard Fast and some of "the- waiting for leftie. Nothing happened

until Bob Travis came and uh-^even underplays Roy's role in it.

Travis whom I met at conversations with Roy, introduced us to all

th cLeaders. Uh- well, until they came, and he^ ignore a lot of

people , and uh- almost r idicule Kermit. Everything revolved

around Travis. Nothing was happening. I met Curly Krause, Up

there at that t ime, too.
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I had never heard him given that nickname before,-Curly. I can

understand where it came from, but Kiad neveJheard that before.

Yeah. Well, that was his nickname. It 's a very good book

except that i t 's b iased and the first t ime I read i t , I

got it as a gift from the west side local when I was in the

hospital- the second time and a lot of signatures 6f the whole

education committee and everything else. I was rather angered

by this. One of the things he brought out was that Kermit

would jump the fence and go home. There was a very good reason

for it. Genora was just released from a tuberculosis sanitarium

and she was still undergoing numo-thorax treatment. And they

had a young child at home.

So he had to go and take care of his home while he was-

Well, he was very much concerned about her.

Sure. And that doesn't come out in the account.

That doesn't come out at all.

I guess there probably a lot of guys who did jump the fence

but not for legit imate reasons l ike -

No. But he- but he jumped in again.

And came back.

Yeah. He came back again. I knew the Johnson's from my

days, the Young People's Socialist League- I was still a member
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of the Young People's Socialist League and I used to come down

to Detroit very often and to the Young People's Socialist League

affairs. She composed a song. They had a circle up there.

A very interesting song to the tune of There'll Be a Hot Time in

the Old Town Tonight and never forget the tune, the ditty:

Come and sing and cheery
The YPSOL gang is here.
We have a plan to tell
jftkL^Ljgutfl UuiiLb-Ul»' excel.

(Laughter) . And it goes on and on like that, Then we visited

Carl Johnsoni,.r > was one of the steady, socialists up there,'

a former Deb- he was a [pJ}J>{9
This was Kermit's father?

Yeah. Uh- What happened to Genora- she's out in California

I was told.

Yes . Yeah.

Genora, among the socialists, became a sort of Jean D'Arc because

of the role she played in breaking the windows and the plant

was tear gas and uh- she was a very effective, fierv type of

speaker.

S h e s t i l l i s .
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MENTON: Yeah. She was a good-looking woman and Kermit at that time

was a handsome young man and urn- Olga Shol- not Olga Shol^

Gus Tyler- August Tyler at that time was the leader of one

of several revolutionary factions of the Socialist Party and

I came to Detroit, this was after the Flint strike and he

and I, at that t ime was drift ing away from a revolutionary

position. I was a damn right-winger. And uh- Gus and I-

I saw him about fifteen years ago at a conference and he

remembered some of the arguments and I said, my you've changed

and he went up to Flint. And Gus was a very effective person

and avery handsome guy. Last time I saw him he still is handsome,

And uh- so he got her to join the caucas, the revolutionary

cai icas. And uh- then I thinkshe join the Trotskyist fact ion

as did little John Anderson and uh- they were expelled from the

Socialist party about 1937 or '38 and they came in about *35,

I was all for expelling them. I was against their coming into

the party and a number of us were. I developed some very

good friendships with 'em as we did, so she left with the

Socialist Worker's Party and uh- left Kermit Johnson, too.

We made *&. Socialist OIlV^^
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He stayed in the Socialisist %,v4y

Yeah. And uh- Kermit sort of dri f ted into obscurity. I met him

many years later. His father was a student up at the FDR- CIO

Labor Center and uh- Kermit and his new wife ted come and his

father told me the sad story- that Kermit had become an

alcoholic but he was on the wagon and Alcoholics Anonymous and

married a schoolteacher who was studying for law but he was

bloated, he just lost his good looks completelyJ he was

extremely nervous. But you know the story of Genora and

for being beaten.

Yes.

The last time I remember seeing Genora, I was with Frank

It was after the beatings. We had an accident encounter with

her out on the street and uh- the beating disfigured her

somewhat and she was telling us the terrible psychological

e f f e c t s .

Maybe you could explain this beating incident just a l i t t le bit

so- for people using this interview better have some idea of

what i t is we're talking about.

Yeah. Yeah. Well, this is going way ahead- the Briggs' beating.

Uh-and this, these beatings occurred about 1946, right?
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Ithink so, yes.

Yeah. Yeah. Uh- a number of officers and activist ft) ^fhs^.

Briggs' local including Ken Morris, somebody else who is not

mentioned for some reason or another, secretary treasurer of

the Local 212 was beaten so badly that he was mentally

disabled and Genora Johnson was beaten in her home.

Uh- we thought what first we thought was acommunist. Uh- but

it seemed that members of all different factions were being

beaten and that the beatings were done by professionals. They

>.would not- uh- well, they would give e'm a going over in such

a way that the victims could not identify 'em and see 'em and uh-

well, they would damage 'em, they wouldn't kill 'em. They

used blackjacks and other kinds of things. That these were

real professional, strong-armed men who were hired . Later on,

according to Vic's account and even before that, it was a tie in

with the-some tie-in with the Reuther shootings- Brenda and «-

Briggs' son-in-law was involved in this but for a long time we

didn't know, who it was.

Well uh- Well, we can kind of get back chronologically to where

we were.

Yeah.
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PFLUG: Another event early in '37, of course was the battle of the

overpass and since you were so close to Walter in those years,

did you have any involvement or did you see him at all aft-

shortly after that? This would have been May of '37?

MENTON: May of 1937 I was just asking myself why I wasn't bigger. Bob

Canter was there-

PFLUG: Canter and Frankenstein were there.

MENTON: Frankenstein and others. And that was after the second anti-war strike,

I might have beenpramming for the finals. I don't know,

PFLUG: Like the story ^fmil Md^ey tells. He was on his way , but the

Dearborn police picked him up and he spent the time in jail

instead of gett ing to the batt le.

MENTON: Yeah.

PFLUG: But I thought I would just ask that because i t is such a big

event in the history of the UAW that maybe you would have seen

Walter right after that and his comments about-

MENTON: No. I saw them after that . Yeah. So he was still a member of

the Socialist Party, then. And uh- Canter I saw a great deal

of; I knew Frankenstein uh- and got first-hand accounts of what

had happened, but why I wasn't there maybe I- I suppose perhaps
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because I wasn't asked. At that part icular point they real ly

didn't need us. That might have been a reason. At one time,

they needed all of the student help but the UAW was getting

on its feet and had its own paid staff.

Well, then :up 'ti l at least until the time the United States

entered the war, you were stil l involved in various anti

war act iv i t ies and ant i -war st r ikes.

Well this- we could talk about the 1937 strike, anti-war strike.

I-lost recollection of it until Bob Canter, whom I saw this

summer at a meeting of the American Sociological Association

where I see him almost every year at one of the conferences,

remembered Lula Martin and Eleanor Poperno- now Eleanor Poperno-

Wolf coming to the UAW office and asking for a sound truck

for the second anti- war strike. And uh- apparently I was

on the committee again. I believe I was the chairman of the

American Student Union, so I don't know why- Dorothy Detser,

the national chair person or president of the International

League for Peace and Freedom, was to be the main speaker. Uh-

this time the, according to the reading between the lines of the
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Collegian and scratching my memory, the administration gave

us permission to use the uh- school property uh- and they

also restored our recogni t ion as a officia l student organizat ion.

But it fizzled for two reasons according to Collegian, now

I remember. It was a heavy rainstorm and we moved into the

auditorium and hardly anybody showed up. Here we had about

a thousand students before. Many of the organizations that

supported us were on the original anti-war strike committee

were opposed to it this time.

In '37.

Yeah. The student counci l endorsed the first str ike but they

truned against us because of our defiance to the administration.

They opposed us as a vote of 6-2. I was on the student council;

another American student union member Philis Eronson were on it

and uh- even if it hadn't rained it would of fizzled.

I t 's cur ious your unofficial ral ly was a success but the official

sponsored one fizzled then .

Yeah. Well, many of 'em, I think many of em were scared off by

what had happened. They were scared off by what had happened to -

The people from the paper.
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<r)|ye> ^flcJ(fo\P on t^e paper and uh- disagreed with us on

defying the administration and made us disreputable and

here we had permission. But perhaps part of the reason

we got a big crowd was that we were;* forbidden fruit.

, R i g h t ,

And at that time the former NCL uh- YCL uh- members of

the American Student Union who were cooling off on the idea,

the Communist party line was shifting way over to the

co l lec t ive secur i ty a t Uni ted f ront . Let 's conta in the

growth of fascism , nazi-ism. Russia was- they felt

threatened justifiably by Hitler and uh- so they were'nt

very enthusiastic about the - the anti- war strike at that

par t icu lar t ime. Wel l , th is final ly led, by the way to the

spl i t -off and the social ists walking out of the American

Student Union, reconstituting the Student League for Industrial

Democracy. That was the last anti-war str ike. And it

fizzled everywhere.

But even after that strike you were still engaged in anti-war

a c t i v i t i e s -

Yeah.
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PFLUG: ... and working in various groups and so on, Um- I noticed

for example you indicate that in 1941 you were a field

organizer for Keep America Out of the War committee,

MENTON: Yeah, wel l there's qui te a story there,

PFLUG: What was th is commit tee. The t i t le explains i t but who

organized it- what sort of people were in it?

MENTON: Uh- basical ly a Norman Thomas type social ist , pacifists,

Quakers, pacifists of the Fellowship of Reconciliation and

there were some other pacifist organization, Uh- social ists

supported it for different reasons. Some because of

pacificism, others because of uh- not because they were

pacifists but believed in the- what now appears in retrospect

to be a r id iculous posi t ion. To fight a war- not a

capitalistic war against fascism but a workers,war against

fascism. Uh- there were- I - the reason I took that

position was I - after I got out of college I had a rather rough

t ime o f i t .

PFLUG: Wel l , you graduated when?

MENTON: In ' 37 . And we l l , I t ook a l i t t l e t r i p ou t wes t and ou r fi r s t

sane greeting I got when I got back was somebody I think was
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Fauna Fish who spent a great deal of time in the Socialist

Party headquarters doing volunteer work. Um- then

somebody else- I thought it was an irresponsible thing to do-

Stoy, we had a job lined up for you,in the union. I don't

know what job it was.

This was in the UAW?

Yeah. Or some union. And your traipsing around the country -

nobody knew where you were. Even your parents- we dropped

postcard or gone , you know, almost two months. Uh- I got

a bad cold and never recovered from. My girlfriend was

disgusted and left me because of what I'd done and I had a hell

of a time finding a job. My health broke down and I winded up k

with tuberculosis. Woodcock had just come out of the

sanitarium- same one . I was taken down to Herman Kiefer and

I just couldn't see myself in that regimented condition so I

called up Woodcock asked hiiphat hospital he was in and it

was Detroit Tuberculosis Sanitarium. Well, he reacted the

same way. He was in it a somewhat longer- for two years.

I fortunately was able to take the nume-thorax and have a

lung collapsed. Been a rather miserable period in some ways
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but I got a hel l of a lot of visi tors. After the Reuther beatings

in the home, you know, that episode, I got a first-hand

report of it from Al Caine and several others were there who

visited me. May vi- Walt never visited me, Leonard visited

me with his first wife and he brought me a lot of books.

And then he sent his wife back again and saying he wasn't

going to visit me any- again because it brought memories-

Of his stay in the hospital.

His stay in the hospital. And she says, frankly I won't either

because it brings back memories of me. And uh- for a long time

I was a semi-invalid. I- my lung was collapsed. I was limited-

there were limitations of what I could do. I was an ambulatory

patient and uh- Well, a period I was a special investigator for

Detroit Welfare Department during one of the periodic dips in

the recovery and I liked dishing out emergency relief but

were tried me out on social casework and these were a hard core

poor and I became so depressed and so I was transferred to

certify people for the white collar projects and the uh- these

were very &\* / 1 dK>/«L posi t ions: $20.00 a week for

twenty hours work and I did some very productive stuff. And
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my - Frank ^ylf tk^H^ was working or on i t ; several of my fr iends

were working on the writer's project. There was a theatre project and

so I quit and applied for welfare then and I was living at home

and just then my father got the job.

(Laughter) . So you couldn' t qual i fy.

I couldn't qualify. And I couldn't go back. My job Welfare Department

was fil led. Quite a few people did. This one story that went

around was that the uh- I had it all set up for the writer's project.

I saw Dorothy Hubbard or Merlin Bishop and they didn't have any

adult education then but I knew the uh- one of the person who was

directing the uh- writer's project who former director of the

American Youth Congress andfl was an executive board member. And he

was CP; became very conservative shortly afterwards and a very

successful advertising man. And uh- I had a job all set but

I couldn' t qual i fy. One of the stor ies that I heard at-

there was one woman who couldn't qualify because she had too many

sa-as much savings. A couple hundred bucks. And uh- so she through

a big party - a weekend ^£QtTOTW^

Tryin' to spend all the money.

To spend all the money.
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Then she qualified.

Yes. And I remember one celebration and uh-John Pansner's house.

John Pansner got a job and the two boarders- one was Art Kent and

I forgot who the other one is- Art Kent was ^former organizer of

the the Socialist Party here. Walked out when the- after the

Social ist Party went left wing. And i t was a tr iple celebrat ion,

I think. John Pansner got a job as a pattern maker and Al(t Kent

got a job - on the white collar project and the other guy had a

job too. So they bought themselves a l i t of l iquor - I did

happen to run into 'em.

I think this tape is about to run out so we can stop and uh- put

in another.

Oh , t ha t ' s fine . Yeah .

Yeah.

END OF TAPE 2- SIDE 2.
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PFLUG:

MENTON:

O.K. I think we can pick up where we left off.

Yeah. Wel l , I d idn' t qual i fy and uh- oh, I t r ied al l sor ts of

jobs but I was hanging around the Socialist Party headquarters all

the time. My living room, my parents' living room, became a

gathering place for all those who were unemployed or didn't have

anything to do. So many- very nice aspects, I had an excuse for

not working in a way and I- 'cause I was still ungergoing numo-thorax.

There was another episode in between when I started getting

involved in the labor movement. Bill Jenkins who later on

became one of the rank and file leaders to the- leaders of the

rank and file caucas. He was a- quite a remarkable fellow,

in many ways. He was a hi l lb i l ly. Extremely intel l igent; a

very articulate person uh- married Betty Smith who's now

Betty Downs. She joined th Socialist Party. She was part of

the Student League for Mistrial Democracy group. Uh- so Bil l

decided to have workers' education classes. Woodcock did this
iB

for a while in the transition period, too. Picked up 4<fl""?A?C ^ir n

and workers' education according to his oral history and according

to my accounts. So I taught labor history.

?
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What sort of groups were you teaching ?

This was in his local, 490, your factory workers. One very bright

person fia tfejB? class who knew a great deal and this is why some

o f t h e w o r k e r s a r e y t /X A i n t e l l i g e n t . I r v i n g C a p i l o w i t z t u r n e d

out here. Was a Trotskyist from Minneapolis and had a college degree.

Later on became Irving Coppy. He went back to college after he

became disillusioned with all forms of radicalism and he's now

one :of the outstanding logicians. He's much published and uh-

then the Neisner strike, Tucker Smith was the uh- came from

Brookwood who came to Detroit uh- became a national board member

of the CIO retail clerks etcetera, etcetera union and the uh-

head of the organization in Detroit.. The Neisner strike was

a strike against a Cleveland-based chain stores.

Does t he t i l l s t i l l e x i s t ?

No, i t ' s a b ig e /J AM" .

Yeah, I think there is still some around because of the old dimestores

were-

Yeah. Yeah. So, Bil l Jenkins was put temporari ly on the staff*

He was a part-t ime president. The only ful l-t ime officer There

was a financial secretary and the secretary, Betty Jarowski, I think

her name was- big Betty. And uh- so he was anxious to get something

full time then temporarily. I was put on the staff and I was

assigned two stores: one in Highland Park and one on John R. near
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6 Mile Road- picket captain and occasionally - this made me feel

rather guilty- we would walk in the store and scare the hell out

of the manager. The police were most cooperative. Lchink,

it's in one of the newspapers, but I think on the part of the

police result of a certain amount of anti-semitism. It was a

Jewish firm with Jewish managers so I was told by the police,

the Detroit policemen was unassx^ad and uh- a Highland Park

policeman, whom I knew, he was a neighbor of mine, and start

anything- let me know and we'll walk away or pull our guys away,

Uh- well- uh- we^were'nt getting anywhere. It was in the first

strikes that got any sympathetic support from the Detroit

newspapers- thought that the uh- Neisners were being very

o b s t i n a te . S o , t h e y s t i l l d i d n ' t g i v e i n . We l l , t h e n i t

was planned to give' em some real roughfstuff. And they had

picket leaders. People assigned to different stores through

out the city. And there were- we had - got factory workers

joining the girls and others in the different stores and some

body was supposed to give us some kind of a signal when the

stores was gonna be invaded and smashed up. They smashed up one,
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Bill Kensick recalled ones going- one that was smashed up

and how much fun they had smashing- going on this rampage.

But the police didn't try to stop you.

No. Didn't try to stop them. Fortunately, my store was not

selected. I was rather happy about that or maybe I missed a

good time going or. a rampage of vandalism for a great cause.

Well, the company capitulated. They were ready to sign an

agreement, and almost overnight, it was announced that they

signed an agreement with the teamsters. Sweetheart agreement.

A union shop, checkoff, and no changes in working conditions.

The whole works, huh?

And uh- several- our guys when they try' to talk to the workers,

were beaten up very badly- Tucker Smith was beaten up very

badly- took him a long time to recover from the emotional

shock as well as some of the physical damage done- a professional

job. Pop bot t les fu l l of BBfihots. He said i f i t were*nt for h is

bushy head and thick skull they might of cracked it. And uh-

so, knowing my condition, was told, we can't use you 'cause

if you take a beating like this you would be killed. We used-

they also used a number of fired Ford workers. This happened just
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before the Ford strike.

In '41 .

Yeah, '41. And they were a brave bunch. They were beaten up

by the Ford goons and now they were being beaten up by the

Teamster's goons. They were just used to being beaten up,

but it was a hopeless business and Tucker finally- the others

decided- well you can't- i f you can't- you can*t fight this

kind of intimidation. And uh- so Neisner became dominated by

the teamsters. Uh- well, then I was offered the job of

being, after a period of unemployment again, I was offered a job

of being a field organizer for thef!Keep America Out Of The War"

Committee. And a field organizer for several states; for Ohio,

Kentucky-northern Kentucky- and West Virginia.

What were your duties then as a field organizer?

Uh, to recruit people to attend the conference. It was at that

point, when , after meeting the kinds of people, starry-eyed

pacifists and even some America, first types- uh- who were anti-

semitic and pro-Hit ler that I decided that I become pro-interventionist,

Now Woodcock had already, left so he was on the national executive

board of the Socialist Party. In his biography over that issue, he
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was in the first- along with Paul Porter and Arthur MacDowall

to break with the party. And uh- so I wrote- oh- one of the

turning points is that the- my contact from Columbus, Ohio

was a member of the coordinating committee there. Was also

a member of the America first and I was his houseguest..

That must have made for an interesting stay..

Yeah, and I had.' He was a very nice guy. Lived in this great,

big mansion. He was an editor of some kind of advertising

magazine. And I went to this rally. Lindberg was a speaker;

so was um- Senator Phil Lafollet who was starting his own

movement at that t ime- a Fascist ic type of movement. And

uh- Lindberg, well he wasn't exactly anti-Semitic. He would

make references to Jewish bankers and Jewish names uh- as being

interventionists and the crowd would boo and jeer and Phil Lafollet

was doing the same thing and Norman Thomas at one rally, which really

hurt him for a long time, appeared with and America First uh-

meeting and so I sent into- a tele- long telegram collect saying Irve

changed my mind. I no longer for Keep America OBt Of The War.

I 'm now an interventionist.

That did you out of a job right there then, didn't it?

No they said- well, uh- we'll send you your check, attend the conference
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and you'll get a ride back home- we'll pay your expenses here.

These were pacifists. There were some nice people. Then I went

back and I became one of the active people in the so-called

in tervent ion is t fac t ion o f t } \€ Soc ia l is t Par ty. You reca l l the

state convention of the Socialist Party that year and where

the issue was debated. Apparently I did a- quite a good job

in present ing the in tervent ion is t pos i t ion. Frank was s t i l l

a purist and Manny Sidler was arguing against me and both of

'em came up afterwards said, ydu won the debate but we got^

we wond the vote. So Frank thought, at that time, I didn*t

know him too well - and he and I became good friends.. We

were*debating partnership- friendship. We had arguments over

Marxism, Leninism and so forth . Also I - the Chicago convention-

Young People Socialist League shortly after - I was the one who

draf ted a pro- in tervent ion is t reso lu t ion.

This would have been in early in '41 then.

Yes, this was in the summer, both of these events were in the summer

of '41. This one in Chicago. We were- and I think the majority

of Detroit Young Socialist League members supported it. We were

split. Well we lost- we won the debate we thought.

And lost the war.

And lost the war.
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Uh- Then I came back and decided I really needed a job so I took

a civil service job or it was called Junior Technical Clerk-

It's now called Junior Personnel Aide, Uh- and passed it with

flying colors. Now Francis King was the assistant- or vice-

executive secretary. Francis King was artimportant member of

the Socialist Party with Branch 1 and U.J- M I knew him

for a long time. His background was engineering but he

went into the civil service. So I passed the test so Ild have a

good job. Uh- and I joined the uh- the CIO stat, County,

Municipal Workers Union, Bill Lamson,. who who wanted a civil service

job at that time and so did Ernest Masey and we were the anti-

Stalinist faction. And- within the uh- civil service set-up. I

was in the career. These were- the classification I was in- career

classification and was testing uh- and I told- I was so bored

with it and Frank was then educational director of Local 600. So,

he asked me to teach some classes for him. Uh- I think I

taught public speaking, I sat in his classes on grievance

procedure; I taught some parliamentary procedure. I believe

Larry 0*%e£ was his assistant then- or was it Al Tracy-

uh- There was one very bright young man in one of my classes-

he was older than I but young. Uh- at that time a man with

a Southern accent read some books and wanted to discuss them with
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me- I don't know which, class it was, Later on^ that was

Ed Lee and uh- I told Frank about this man, I said, look

use th is fe l low. He's ar t icu late; h is grammar isn l t per fect

but he- and he's very intelligent. And later on he became

Frank's assistant and I think, for a while, education

director of Local 600. I 'm not sure about that. Uh- well ,

at that the Ford locals were under the UAW administratdship.

Uh- Dick Leonard was the director of the Ford division and

somehow or another along the line I got to know Dick

Leonard and Frank sugge- got a request to uh- either

teach or find somebody to teach classes at Local 400 and

uh- parliamentary procedure. And uh- I think it was

Dick Leonard or one of his aides who says, you know what

you're gett ing into. They're a bunch of wi ldmen.

This is at the Ford Highland Park Plant.

Yeah. Ford Highland Park Plant. Yeah. And uh- but go

ahead. And they were. But I taught them parliamentary

procedure. So I was st i l l working for the civi l service

commission so they just- they decided uh- that they agreed
y

with Dick Leonard and Frank Mark where they oughta have a
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full time educaii on director because the local is expanding-

they could afford it and I was suggested for the position,

Uh- the real power group at that time consisted of Joe Bailey,

uh- Ben Garrison, uh- an ex-gangster Al Ponzay - Poncho we

called him uh- a Highland Park hoodlum by the name of

Joe Rigolroy and uh- they interviewed me.. I'll never

forget the interview uh- Joe Rigolroy decided to put me to the

test/whether I could take a bunch of pencils with the points

sticking up and he broke the points off.(Laughter).

What did you do about that?

He had nice shiny shoes so I rubbed my shoes- the soles of my

shoes over his shiny shoes.

You passed the test then.

And I was told that Joe said, you've passed the test,

(Laughter) .

That's an interesting way to hire and education director.

Pardon? Yeah. Well, uh- they thought maybe I was too much of

a sissy. I was thin, I was educated- I had a college education and

all of that uh- Well, as I said before, most of my- a lot of

my friends from the Yugoslav or Slovinian organizations were

working class and they were pretty tough guys too. Lots of

.fights and so forth. I knew how to handle situations l-ike that.
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And Ithought Well, I might as well do something. Nothing to lose,

I st i l l had a job. But I insisted, knowing what the si tuat ion

was, Dick Leonard and Monroe Lake who was his assis- one of his

assistants told me about the background of Local 400. Ken Bannon

goes into it somewhat. Bill Oliver doesn't. The Ford Motor Company

policy was a parole uh- people out of Jackson prison. Ford's

motivations, might of been humanitarian. He was a very complex

type of person in a sort of simple way. Uh- and - but Bennett

who was an extremely intelligent man uh- like tough guys- liked

to be a tough guy and so uh- a lot of people were paroled out-

gangsters and also there was a Michigan dealers which Ken Bannon

mentions.

A Michigan Dealers?

Yeah. Division. It was a division of the Ford Highland Park Plant

which uh- packaged parts and replacements and this particular

division consisted - not entirely- but were a large percentage of

disbarred lawyers- uh- one of their committeemen was a c^iered-

out- court mart ial led uh- cavalry officer. Uh- swindlers, con-men;

some who were arrested, some were simply disbarred- guys on the

producation line were more apt to be the Italian uh- toughs.

Some of 'em were bootleggers and gunmen-

A real col lect ion of people.
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union members. The ones that we didn't trust were these

lawyers. Uh- I recall one of 'em; he was a man who was very

ambitious. His name was Carmen Martin. Turned out uh- and

this is an episode in itself- he was close to the first

president- elected president of Local 400- a man by the name

of Milard Durante who was a disbarred lawyer, Uh- who asked me to

stay on. And uh- Al Ponzay said, watch that guy. He's a crook

and uh- and he said, he's been to Jackson and he*s a crook, I said,

go to hell. You've been to Jackson and you've been a crook , too.

But he said, but he's a creep crook.

(Laughter).

P F L U G : T h e r e ' s a d i s t i n c t i o n , r i g h t ?

MENTON: And he was right, after we found out later on. This guy was a real

creep. And I heard two stories that he was a spy- not only at

Ford's but in Jackson prison- a stool pigeon. Uh- well, uh- to

make sure that, knowing what the situation was and then Franks'

advice^ he did the same thing. Uh- well I had the executive board

approve of me but the District committeemen's body which was a

very powerful group and the Ford locals and then the general

membership as well as the director. This gave Frank and me some

secur i ty. The pres ident uh-
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The presidents could come and go but you had the backing of

the membership.

Yeah, the membership especially the real- the two important,

powerful uh- groups were the- was the district committeemen's

body and the uh- Plant bargaining committee. They were the

most desirable- especially the plant bargaining committee

attracted usually the most able people. Uh- well, so I

continued teaching parlia- I was hired full- time and uh-

I recall one of the very early meetings- it was for the

committeemen's body and there - it was a great- this was

in their hall on Victor. Avenue. Uh- moved from a smaller

quarters to the big quarters on Vicotr'Avenue. John Eldon

was then uh- I don't know what his position- he was in education-

he was at one time education director and he was an enthusiast

about audio-visual education and he talked me into having a

showing of movies before the meeting started. And uh- he started

showing these movies. They were pretty good. He didn*t know when

to stop.

Never got around to the meeting then.

Yeah. And the guys were getting real angry. And Hal Ponzetti and

some of the others started to pull out the plug. Al - uh-
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so I put my foot on his hand and Hal was ready to take a poke,

at him and somebody took a poke at him and John Alden picked

up his uh- equipment and he said, Stoy, I'm leaving, I'm not

coming back. If I were you, I would do the same thing, Well-

uh- as education director I had a rather interesting - more rule

than education director. They voted make training for committeemen

compulsory, so at that time I didn't know anything about it,

so I attended some of Franks' courses and I used Monroe Lake

and, from the international representatives uh- the help and

later on through them I learned a great deal about uh-

grievance handling but then they found out it was illegal,

unconstitutional to make this a requirement. However, it was

decided that after the committeemen were elected they were

supposed to come and see me. I would hand them all these amterials

uh- some were materials that Frank and I wrote together and put

out- printed uh- jointly. Throughout my local would be my name

as director and of course 600 would be his local. And a

contract and I was supposed to sign a slip and they would get

their steward's badge and credentials and I'd give 'em some

brief instructions on how to use a book and so forth and I would
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suggest their attending classes. Uh- Ken Bannon, as experienced

as he was, had to go through that.

I bet he appreciated that.

No, he was most cooperative, Uh- I also was required to attend

all the committeemen's body and uh- I was learning so much about

grievances. I was helping them write grievances, uh- for

the committeemen with a voice but no vote and I xcas put on a

terrible spotcseveral t imes. There would be big controversies

so they would turn to me and get ray opinion and my analysis

of the uh- grievances. I remember one guy that wanted to beat

me up- he was so mad because of you don't have a grievance there,

ythink were gonna have to stop. We're, about out of tape, I think.



INTERVIEWEE:

INTERVIEWER:

SUBJECT:

DATE:

TRANSCRIBER:

Stoyan Menton

Warner Pflug

Career in LocflL HfrO

11th November, 1981

Linda M. Swiderski

P fl u g : T h i s i s a c o n t i n u a t i o n o f t h e i n t e r v i e w w i t h S t o y a n M e n t o n .

The date is November 11th, 1981. The interv iew is being con

ducted at the Walter Reuther L ibrary by Warner Pflug.

Yesterday we had talked some about your work as education

director at 400, and maybe if we could just go over some of

that again now that we have a tape recorder.

M e n t o n : Ye s . I d o n ' t k n o w w h e r e w e l e f t o f f , t h a t w a s fi v e y e a r s a g o .

So yesterday was five years ago.

Pflug: You s tar ted to ment ion, d iscuss some of the peop le who were

ac t i ve i n t he l oca l . You had d i scussed t he f ac t t ha t Ha r r y

Benneffhad sent some of his people over to work in the Ford

High land Park p lant .

Menton: Yes. Frank WdrkbucircTand I were old friends, I was working EVeoutJiv& Co xho-j

fo r the De t ro i t C r /M Serv i ce Commiss ion in the tes t ing

d i v i s i o n a n d I f e l t t h e p r o s p e c t o f b e i n g a c i v i l s e r v i c e

bu reauc ra t was qu i t e d rea ry. Eve ry th ing was too p red i c tab le .

Frank J4arkbi>atd and I were good friends from the Socialist

Party and, of course, I knew Walter and Emi' l^ al l f rom the

b ranch ^KLo f t he Soc ia l i s t Pa r t y, be fo re b ranch \A . F rank ,

at that t ime v\as educat ion d i rector of Local 400. Al l the

F o r d l o c a l s , t h i s i s i n e a r l y 1 9 ^ 2 . . . ,

Pflug: Excuse me, was he 400 or 600?

Menton: Who Frank?

P fl u g : Y e s .
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M e n t o n : F r a n k w a s 6 0 0 . T h a t w a s t h e b i g l o c a l . W i l l a r d M a r t i n s o n

was an educat ion d i rector o f 50, the bomber local a t Wi l low

Run. Frank had me teach some courses part- t ime, af ter

work' , I was working at the Civi l Service Commission, par

l iamentary procedure most ly. Dick Leonard wanted an educa-

t i o n d i r e c t o r f o r o H i g h l a n d P a r k l o c a l , L o c a l 4 0 0 . A t t h a t

t ime the Ford loca ls were under admin is t ra to rsh ip . They

d idn* t rece ive the i r au tonomy. Frank recommended me. D ick

knew me s l igh t l y, and I knew D ick s l igh t l y too . I had an

interview with Dick, and he said, 'You don't know what you're

get t ing in to , One reason we need an educat ion d i rec tor there

is to tame tha t w i ld bunch. I t was the w i ldes t o f a l l mem

b e r s h i p s , f u l l o f e x - c o n v i c t s , r e t i r e d g a n g s t e r s t r y i n g t o

g e t j o b s i n w a r p l a n t s t o a v o i d t h e d r a f t . T h e t h i n g s t h a t

you want to teach them is par l i amenta ry p rocedure . A l l ou r

m e e t i n g s a r e c h a o s . ' S o m e t h i n g t o t h a t e f f e c t . We l l , I

accepted that as a chal lenge and he suggested, 'wel l , conduct

a couple of c lasses there part- t ime so those guys can size you

up and you can s ize them up. ' Wel l the fi rs t coup le o f c lasses
f o rI had were par l iamentary procedure. And I must admi t I had a

hard t ime taming some fe l lows, ge t t ing order. I managed to ge t

o r d e r a n d t h e y s t a r t e d l i s t e n i n g a n d a s k i n g q u e s t i o n s . I t h i n k

some of them—yeah, they to ld me later on—were del iberate ly

giving me a hard t ime to see how I could take i t , a matter of

sizing me up.

Pflug : D idn ' t you i nd i ca te somewhere tha t many o f t hese ex -conv i c t s ,

people that Harry Bennet(had put in there; ended up being good

members of the union.
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t e n t o n : Y e a h ,

Pflug : How do you suppose tha t came abou t? Was i t t he resu l t o f

y o u r e d u c a t i o n a l a c t i v i t i e s ?
x (t lo±M e n t o n ; O h , n o , ( L a u g h t e r ) & * £ . o f t h e m w e r e , e s p e c i a l l y t h e

Ital ians, came from $ working class background^and had a

b a s i c l o y a l t y t o t h e w o r k i n g c l a s s . T h a t ' s t h e i r e x p l a n a

t ion to me. I d iscussed th ts w i th them and they wou ld te l l

me about their backgrounds* A few of them were members of

the young communists league at one time,

P fl u g ; S o m e o f t h e s e e x - c o n v i c t s w e r e ?

M e n t o n : Ye a h . T h i s i s a r a t h e r i n t e r e s t i n g b r i d e p a t h , t h e c o m m u n i s t

party and Al Lovansetti(sp?)? who was a real hoodlum, was

tel l ing me, and also Micky Marcon, i t was Marconi, who were

both ex-members of the mob, they were very much impressed by

the Communist Party in the 1930*5 when people in the I tal ian

neighborhoods and other neighborhoods were befng evicted, and

the Communists Unemployed Union, is that the. , % .

P fl u g ? U n e m p l o y e d C o u n c i l

M e n t o n ; Ye s , , , , w o u l d p u t t h e f u r n i t u r e b a c k . T h e s e y o u n g h o o d l u m s

who made a Hy ing h i jack ing, or guard ing beer t rucks f rom r iva l

h i j a c k e r s , g o t v e r y i n v o l v e d . T h a t w a s t h e i r s p e e d . A n i l l e g a l

a c t i v i t y, b u t s e r v i n g a g o o d s o c i a l p u r p o s e ^ s e r v i n g t h e i r

people. So they joined the Communfst Party or the Young Com

munist League, Both went broke because of the, they were good

C a t h o l i c s p r i m a r i l y a n d t h e y d i d n ' t l i k e a a a t h e i s m

of the Communis t Par ty \ But they had a bas ic loya l ty, peop le
. . .

l i k e t h a t , t o i d e n t i f y w i t h t h e b l u e c o l l a r w o r k e r s ? t h e w o r k i n g

c l a s s .
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Pflug: In your resume that you sent me qui te some t ime ago, you

ind i ca ted t ha t one o f you r ac t i v i t i e s was reso l v i ng e thn i c

and rac i a l p rob lems tha t ex i s ted i n t he l oca l i n t he p l an t .

I 'm i n t e res ted i n wha t you d i d i n t ha t a rea . And , o f

course, you a lso would have been there dur ing the '43 r io t .

M e n t o n : Ye a h , I ' l l c o m e t o t h a t . We l l , I m a d e a g r e a t d e a l o f m y

own background. My fami ly name was or ig inal ly Mentoni , Of

course I le t that be known. My firs t name is Stoyan which

is a Yugoslavian name. Mm not going to go into my fami ly

background, but I had an I ta l ian grandfather who was raised

in what is now Yugoslav ia , From ear ly in fancy f was ra ised

by Yugoslavian foster parents.. So when the word got around
no

t h a t I w a s r e a l l y I t a l i a n , t h a t m y n a m e u s e t o b e M e n t o n i

and wi th mixed ethnic background, that helped a great deal .

In my youth I was very act ive in the Yugoslav ethnic organi

za t ions , in my teens and ear ly twent ies* There wasn l t a

g rea t dea l o f confl i c t be tween the va r i ous e thn i c g roups and

the b lacks and whi tes got a long fa i r l y we l l . .

Pflug : What so r t o f e thn ic g roups wou ld have been in tha t Ford

Highland Park p lant?

Menton: There were I ta l ians , a lo t o f WASPs, most ly o f sou thern back

g round . , , .

Pflug: These would have been people 1 ike say^ CPflfTj Bannon who came up

out o f the coa lmin ing area.

Men ton : Yes , ex -coa lm ine rs , l o t o f sou the rne rs . Some o f t hem were

former members of the KKK and a few of them, I was told, were

at one t ime invo lved in the B lack Leg ion. That surpr ised me.

And there were Poles; the ethnic mix of , . , .There were a lot
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M e n t o n : o f c r i m i n a l s o f c o n c e r n . C a r l B o l t o n w a s a n e x - c o n t o o , b u t

he was of Pol ish background. Most of them were of I ta l ian

background; those who were the gangsters. The gangsters

made good union members. They bel ieved in so l idar i ty.

The ones that gave us a really hard t ime were the white

co l l a r c r im ina ls : The d i sbar red lawyers , the con men , and

most of those were WASPs, and a few Jews,

Pflug: These ex**convicts mqu±& haaj j^ been convicted of var ious white

co11 a r. . . .

Men ton : Yeah , embezz le rs , confidence men . . . .

P fl u g : T h e o u t - a n d - o u t m o b s t e r s t h a t w e t h i n k o f , t h e y d i d n ' t g i v e

you a problem.

M e n t o n : N o . Ye s t h e y d i d . T h e y f o u g h t o n e a n o t h e r, a n d ^ a y h a d

the i r f euds . Fo r some reason o r o the r, because I 'm rea l l y

b a s i c a l l y a m i l d p e r s o n a l i t y, n l s u a l l y, n o t a l w a y s , a n d b e

cause I was a ta l l sk inny guy, they l iked me. In a few cases

I r e s o l v e d s o m e o f t h e p e r s o n a l f e u d s t h a t t h e I t a l i a n s

had among themselves I 'd meet separately. Anyway they wanted

to get together, you know, and I hated th is being a^part so I

b e c a m e s o r t o f t h e a r b i t r a t o r i n t h e s i t u a t i o n . B u t t o g e t

back to this the mobsters, because of the mob you had to have

group loyal t ies, a very impor tant aspect , d id make good union

members. They assured me they wouldn' t steal f rom the local

because the un ion be longed to them. But the whi te co l la r

people were, embezzlers were, as some of the I tal ian toughs,

e x - h o o d l u m s t o l d m e , w e r e c r e e p s . I ' v e g o t t o t e l l y o u a n

i n c i d e n t t o i l l u s t r a t e t h i s . T h e r e w a s a v e r y a m b i t i o u s p e r

son, his name was Herman Mart in. This Herman Mart in, that 's
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Menton: quite a story in itself.

Pflug: Not to be confused with Homer Martin.

Menton: No, Who (was) very ambitious and he was a sidekick of

Millard Doran who was the second president of the IAW local

was reputed to have been a disbarred lawyer. He was always

edgy on that when I asked him the question. Ponsetti or

Joe Rigaroy who was a Rumanian, a real pal of Carl Bolton's,

one of them said, 'Look, this guy Harman Martin fh fmTirrrriT)(\ nrntt

he's a crook,1 I said, 'So are you.'v (laughter) He said,

'Yes, I'm a crook, but he's a creepy crook.h

Pflug; He'd steal from his own brother.

Menton; Yeah, 'You can trust me.1 As it turned out, he was right.

Harman was put on my education committee by Doran. This was

an ethnic situation there. When I first came there Joe

Bailey was the first candidate of our crowd, the crowd that

got me, who leaned toward Reuther. Diamond was wrong, there

was a strong Reuther faction there, I -feaa£ forgotten that.

Loyalty was primarily to Dick Leonard. Joe Bailey was de

feated, that's right, by this guy Doran who represented the

white collar workers. Most of the white collar were crimi

nals and there were white collar jobs in the factory, hourly

paid jobs there, and the division called them Michigan

dealers. Were you ever told about that?

P fl u g ; N o ,

Menton; And they did all the packaging and shipping of parts..

Pflug: So it was kind of a parts depot.

Menton; Yeah, a parts depot. You had to be literate. You had to know

how to wr i te . They were rea l l y wh i te co l la r \T£$ :
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Men ton : Tha t ' s where the embezz le rs , ex -cons wou ld go . So Joe Ba i l ey

and—who ran on tha t t i cke t?—and some I ta l i an fe l l ow, i t
J * * 7

b e c a m e s o r t o f a n fl S f e c r * fi g h t a n d , o f c o u r s e , t h e y w e r e

roughnecks so the respectable war workers, most of them were

WASPs--middle class people were gett ing jobs in war plants

about that t lme--swung behind, and the southerners,swung be

hind the good WASPs, l ike Eoran. And Joe Bai ley lost and

then M i l l a rd Doran came in , I had my res igna t ion a l l w r i t t en

up and Millard Doran called me in and begged me to stay to

he lp h im run the loca l . So I consu l ted w i th my f r iend , Ben

Garrison and Sam Liccavol i (sp?), Carl Bolton and the others,
an

•What should I do. L)dl ^dLp *me ^^ keep the local going. 'We're

glad you're going to be around. The guy knows where you stand.1

I couldn't support anybody openly because I was an employee of

t h e l o c a l . S o I s t a y e d o n . T h e b l a c k s w e r e d i v i d e d , fi n e l y

div ided three ways: Some of the blacks worked in the Michigan

dea le r s a t t he sem i -wh i t e co l l a r j obs . The second sec re ta r y -

t reasurer, I can^t th ink o f h is name, was a b lack ,

P fl u g : S e c r e t a r y - T r e a s u r e r o f t h e l o c a l ?

M e n t o n : O f t h e l o c a l . H e w a s a s h o r t f e l l o w, v e r y c l i p p e d a c c e n t , v e r y

d i l i g e n t a n d i n t e l l i g e n t p e r s o n . A l l f a c t i o n s w o u l d h a v e s o m e

body on the t i cke t f o r v i ce p res iden t . La te r on we had B i l l

O l i ve r as v i ce p res iden t ,

P fl u g : Yo u m e n t i o n e d t h e r e w e r e t h r e e f a c t i o n s o f t h e b l a c k s , w h e r e

w o u l d B i l l O l i v e r fi t i n ?

M e n t o n : B i l l w a s w i t h a l l o f t h e f a c t i o n s : T h e B o l t o n , U a r r i s o n , J o e

Ba i l ey had l e f t f o r a wh i l e .

Pflug: Would Ken Bannon have been in that group then?
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Menton: Ken Bannon wasn ' t there when I fi rs t came in . He was in

Local 600 and then he came over. He was with our faction.

I t s ta r ted ou t rea l l y as a D ick Leonard . D id you ever

interview Dick Leonard? Or know of him?

P fl u g ; Ye a h , s u r e ,

M e n t o n : D i c k L e o n a r d w a s q u i t e a p e r s o n a l i t y t o o . H e ' d e l i c i t a

grea t dea l o f persona l loya l ty. Un l ike Wal te r who was more

in te l l ec tua l , D i ck ope ra ted on t he pe rsona l l eve l . He was

very good in personal relat ions; a handsome guy, a nice

speake r, no t a t h r i l l i ng speake r, I r espec t D i ck a g rea t

d e a l . T h a t w a s r e a l l y t h e D i c k L e o n a r d f a c t i o n . T h e n , l a t e r

on the communist - fact ion which backed Herb Heinmarsh

a c o m p l e t e o p p o r t u n i s t , A b r i g h t g u y. A n a l c o h o l i c . A v e r y

s ick person ,

Pflug; What was h is name?

M e n t o n : H e r b H e i n m a r s h . T h e I t a l i a n f e l l o w s a l s o s a i d w a t c h t h a t g u y.

They swore he was an ex-Nazi, that he was a Nazi before the

w a r. I d i d n ' t k n o w t h a t . B u t I w a s n ' t s u r e o f t h a t . H e w a s

ve ry i n t e l l i gen t , and ve ry good . We we re good f r i ends . He

became aTcandldate o f the communis t fac t ion. But get t ing back

o n t h e r a c i a l m i x a l l f a c t i o n s t r i e d t o g e t a l e a d i n g

negro candidate, I forget who the negro candidate was on the

Heinmarsh s late,

Pflug; Roughfcly what percentage of the members would have been black

a t t h a t t i m e ?

Menton; No more than 10%, but i t was a p ivota l group. They were very

ac t i ve in the un ion and tended to be very a r t i cu la te .

Pflug: So even though i t was on ly ]0% of the to ta l rpembersh ip i t was t *^

impor tan t )Qv -
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Menton: Yeah, it was important because there was high participation,

attending meetings and union elections.

Pflug: But, you mentioned that at least one of these groups had

some people who had been members of the Klan, members of the

Black Legion. You must have had some interesting membership

in those days. You had this small, but articulate black

membership and then you had a group of former Klan members.

Surely, a lot of Harry Bennetfs people wer^not known for

their racial tolerance.

Menton: You know Henry Ford was..The reason he had so much loyalty

from the black community, was better with the black than

all the other employees- • • •

Pflug: Yeah, although it's been pointed out that. . . .

Menton: Not a great deal, but in context of that era.

Pflug: But it's been pointed out that when asked why did he have

this interest in the blacks and rtetHjjttG Ag 1?adtasked i p

\\£ Inf^iiisS i/y&ffSi because he really was concerned about the

well-being of the blacks or he saw this as a way to, among

other things, keep the union flr £AY *P^ && that sort

of thing.. ..

M e n t o n : Ye a h , b u t 3 C f v u z * o f b l a c k , t h e m o t i v e s ,

wouldn't that be as important as the fact. I'm inclined to

agree with you but you're never sure. You just assume that. .

Ford was a very eccentric and contradictory person. He hated

Jews but he started out. . , ,1 think he was generally inter

ested in rehabilitating criminals. I think. . . .

Pflug: He was a very complex man.

Menton; , . ,very complex man and he might have had complex feelings

about blacks. But the fact is that blacks got better jobs.
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Menton:

Pflug ;

Menton;

at Ford than any other place. I think even there were a few

black supervisors over predominantly black departments under

Ford and BennetT And in all the other plants all black de

partments, like the foundary workers, had white supervisors.

But, by comparison again, and I forget what their motives were,

but old agression seemed to I t h i n k i t ' s i n t e r -
3 - 5 * /

est ing to quest ion, I th ink i t 's very important. But we did,

as a result of that, we did get a very articulate group of

blacks. There was no black faction. Again, all three of the

factions made a play and these people were ex-Klansmen and black

legionnaires, they played it down. I think some of them bent

over backwards. I know in one case the person who was reputed

as being the worst racist, and I think it was a genuine conver

sion, became one of our leading local union members, one of our

leading exponents of black equality.

How do you suppose that came into. . . , Was it something that

the local was doing;' the union was doing, that converted this

m a n . , , ' . I k n o w i t ' s v e r y . . , y o u c a n * t p i n

point exactly, , .. What I'm getting at was that something that the

union did that brought this about?

Not directly, not consciously. I think one thing that helped a

great deal, more than anything else, the fact that the blacks

were active and, although they were no more than, I say, 10%,

maybe 15% of the membership in close elections they were pivotal.

The fact that these ex-Klansmen,

END OF SIDE #1, TAPE #1

SIDE #2, TAPE #1 continued on following page (Page 11)
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Menton:

Pflug :

Menton;

Well, I felt this directly as a result of Local 400 experience,
i

b u t i n g , p r e a c h i n g , w a s n ' t a s e f f e c t i v e a s t h e r e a l e x

perience. Now the blacks were a, as I said, a pivotal group.

They were onjy 10 or 15 percent of the membership, but a very

active segment of the membership. So when the ex-Klansmen had to

court the black vote and make deals with them, they had to do

it on the basis of an equal relationship and this would bring

about psychological changes. The blacks before were always down

here, inferior people served by our local and the image of the

black as the shuffling, grinning l ike a negro t

in fact I'm going to say nigger, and here was a person who was

courting your vote for support, making a deal. This was bringing

about important psychological changes, reevaluations, The guy's

not so stupid. I remember one fellow, he was on the black

bargaining committee, he represented the maintenance workers, the

maintenance clean-up men. There were a lot of blacks there, but

I think ifN$ still predominantly negro. George Davis is the man.

And he was a rftUl fellow with big feet that hurt all the time, and

he was very negroid and had very slow speech that reminds you of

Stephen Peckett, In fact, the guys told me, before the union came,

they use to refer to him as Stephen Fetch-It over there. When the

union came he attended the meetings, and he was very intelligent,

He wasn't educated, bu-qie had a very good mind, and they said here

that Stephen Fetch-It turned out to be a real smart guy.

Nobody knew it. No one realized it before.

Nobody knew it. Fortunately he was in our faction, the Dick

Leonard, Walter Reuther faction. Mostly not for idealogical
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Menton; reasons: Loyalty to Dick Leonard, loyalty to fr iendships with

other people. Idealogy was not too important.

Pflug: So you're saying many of these factions then were based more on

personalities involved than any philosophical issues.

Menton: Yeah, that 's r ight , except the I ta l ians, especial ly the Al

Fonsetti's and Nicky Marcons who were ex-communists and became

very active anti-communist because of their Catholicsm. There was

some idealogical basis there. Well, I guess this is true of all

these. Those of us who were idealogues were a very small group in

the UAW and the CIO.

Pflug: I guess that it*s true that the large numbers of people were in

volved because of the leaders, the people, the personalities, and,

I suppose, they feel that this is the person who can solve our

problems for us.

Getting back to the role of the blacks in the racial problem. I'm

interested in what took place within theVlocals during the '43 riot.

Menton: Ch, this is very interesting. Well the first batt le was when the

UAW, this executive board, all factions weretinited on this, would

go along with the executive order: No discrimination.. Roosevelt's

executive order. We were almost forced into it.

Pflug: This was the order that could demand no discrimination in a war

plant, which probably included almost as^ plant in the United States.

Menton: Yeah, just about every plant, Of course the Ford locals were, came

entirely as war plants.

Pflug: So you're saying that there was l i t t le or no opposit ion within the

loca l , , ,

Menton: Among the leadership.

Pflug: How about membership?

Menton: That was a different question.
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Menton: We were, of course, all working to implement the order. The

word got out that if there was any resistance, and that a

person was fired for creating trouble, we represent |h^m 1

the first stage and then if he were guilty the company could

fire him without the union's blessing. No arguments. Nothing.

It was really a fiat order. That's the only way you could do

it from on high, 'cause if we consulted with the membership it

couldn't have happened.

Pflug: Are you saying then that a vast, not vast, a large majority of

membership then were opposed to the consequent issue on equality?

Menton: We never polled them.

Pflug: Did you have this feeling fefral if yuu had taken a pull thai yuu1

would have los-t?

Menton; Yeah, we had that feeling, Of course, everywhere, we would have.

They were no different than anybody else. Except the blacks,

some of the blacks were in a leadership in the local and George

Davis was on the plant bargaining committee. He got reelected

despite all the factional changes. One person, tool and dye

maker, who was reputed to have been a former Klansman, I wasn't

really sure, but he and George became real good friends because

they were comrades. All leadership went along with it because

orders from on high, fiat, and so forth. And I was, as education

director, and Frank Markboard and Lloyd Martin were up to the

same thing, conduct an educational campaign. I said, "No, don't

do this." Well after it was accomplished, I circulated, made

available, Ruth Benedicts•* "Henry's Backyard," This interesting

cartoon-like pamphlet put out by the government during the war,

Ruth Benedict is the anthropologist. But nothing
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Menton: happened. Nothing happened in any of the
*>

. We

Pflug:

Menton:

Pflug;

Menton;

Pflug;

Menton;

Pflug:

Menton;

Pflug:

expected a lot of resistance and were prepared for it. And

blacks were being upgraded to positions that they could

never have aspired to before.

So even though you had this feeling that the membership

didn't agree with it, they didn't create any problems.

No, and a lot of them liked it. I know one fellow,vhe had a

southern background, he was a very bright;.^rt articulate young

man, he came to my office and argued with me about it. Then

he had to accept blacks; he was a committee man, And he came

and said he thought it was the greatest experience for him.

And so this fellow I looked down upon was working next to me

and he's as hard as I am, He was the one who came in and

said 'give me all your "Henry's Backyar" pamphlets,' He dis

tributed them all over. And this was a dramatic, sudden change

in the man, after a few weeks. He was glad that we did it.

/*// "tJU <**+*< this experience was repeated throughout. The

only place there was any active resistance, there was a wildcat

strike over it, it was the Local 190, the Packardproblem. You heard of it.

The heat strike.

Yeah. The heat strike,

Were there any other strikes like that at places other than Packard

that you recall?

Not that I know of. We expected this. Not only the Ford locals.

\ *

<$*Jcif
Nothing happened.

Then in '43 when the riots broke out, #ere there any ^carryover from

what was happening on the streets. Did that carry over into the
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P fl u g : p l a n t s T A n d i n . t ^ ^ u ^ ^ o v ^

Menton: No, we expected Iritis. I was on the mayor's of Highland Park

interracial commission. So I was very much involved. The

chairman of the commission was an Episcopalian priest, Paul

Mosell, ne was also^ good friend of mine. He and I wrote a

column ^togetherr'The Highland Parker"^ on labor. We interviewed

various characters including Carl Bolton, and others I'd bring

in and write this article about the character. Paul Mosellman(sp?),

then, was also commissioner of police in Highland Park during the

riots and I was the vice chairman and I became the acting chairman

during the race riots because Paul Mosellman was commissioner of

po l i ce .

Pflug: He had his hands ful l with this.

Menton: No, they wanted, they said, the mayor thought, and the police

chief thought that they ought to have a person who will be an

overseer who wasn't involved, and I would write reports and, as

a matter of fact,the few incipient riots they had, the police

chief's car would pull up in front of my office, once at my

home, and come along and see how we were handling this. And

Paul Mosellman would be in the car. And what happened, I think

Ben Garrison wa^president then, or was it Willard Thorn, it

doesn't matter, we had a meeting of all the committee men and

all the acting officers and myself. We issued baseball bats.

They were issued out of my office, the education director's

office to certain designated people. And the whites, if there

was any trouble, the whites would take care of a white, and

the blacks would take care of the blacks.

Pflug: ^§This was kind of a union police force within the plant.
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Menton:

Pflug:

Menton:

Within the plant. But, we didn't have to use it. Again,

nothing happened. The great concern of all the members at
to0that time, and this was^only true in Highland Park, but the

other locals, except perhaps the Packard local, was getting

to and from work safely. Then we organized one of the

problems of the workers going through the riot area. We

g o t c a r s . W e i s s u e d a b i g r e v o l v e r t o o n e , The

driver and the guard of the^car^would be either black or white

depending upon the passengers. So if they were taking blacks

through a dangerous white neighborhood, it would be a white

driver and a white driving shotgun, so to speak, driving odefefe

& shotgun. There was a great deal of cooperation, Of course,

we tried to get the toughest looking to ride shotgun and be

int imidat ing. So I remember Tom S/ i /uym r id ing shotgun

and once he was tellingme he went to a white neighborhood with

blacks and they were stopped and Tom said, "I'm not going to

do any arguing" and he pulled out the gun 'to speak for me,*

They scattered. So the blacks would back for the whites. So

that's the kind of cooperation they had. There was a great

concern that the riots would not affect the plants.

Did you ever have any feelingU though that the people in the

plants, af ter work ing hours, were part ic ipat ing in the r iots j^^r

along with everybody else?

N o . A s a m a t t e r o f f a c t , w e l l I ^ l ^ w / ^ i n t h e!SL
night all the reports from the police from all of the suburbs?

and among the rioters; #1, very few southern whites? this sur

prised me, and #2. practically no auto workers or union members.

So just an example of what. . . And this just came shortly after
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Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

the executive order. You might have heard others spoken,

I know Cramer wrote an article about it. . . .

Yeah, I had always heard that while all this turmoil, shooting

and rioting, was going on in the streets that within the plants

there was relatively little trouble and I guess I was always

curious whether that peace among, or some sort of truce, only

held within the plant and once they got out in the streets. . .

The rioters were the kind of people always_

a lot of the whites and blacks

* 0
_the

A lot

of the white rioters came from groups that were considered

e t h n i c m i n o r i t i e s S y r i a n s , I t a l i a n s , a n d a n d

so forth. And the black rioters /^e^e very volati le and

both of them steadily employed

No so much different than the '67 riots.

No, the same things, same type of situation. And in the plants

there were, with the possible exception of Packard, no I think

even at Packard , ,—,

Although they did have that heat strike,

Yes, this was before.

Well, why do you suppose just that one local fought the idea of

the executive order?

I don't know. You know when. , . .

Of course that local was always in turmoil anyway.

It had a communist leadership for the longest time and th^1 irony

o f i t . . , ,

Yeah, I was going to say, the traditional line is that the

communists were greatly in favor of racial equality and so forth.

It was, yeah.
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Pflug:

Menton:

Pflug :

Menton

Pflug :

Menton:

And yet you have a local that, for so long, was allegedly run

by communists and yet that's where the only strike broke out

against the executive order of racial equality.

Well, the communists had nothing to do with it. It could have

been a reaction to the communists. I guess that's a possibility.

It's just happenstance that a lot of ex-Klansmen and black

legionnaires concentrated in that local and maintained some

kind of contact and unity unlike Local 400 where/^apparently in

some of the other locals, everybody dispersed and, as I said,

some of them bent over backwards to^prove that. Dan Patch, the

police chief of the city of Highland Park, was reputed to have

been an ex-Klansman. He was a southerner. So I -*h*ss*=H sur

prised. He bent over backwards. , .

To not give any. . . ,

.to give any& * I f anything, th is helped in this s i tu

ation. To disprove this was part of this past.

Well, in your work both on the mayor's interracial committee and

within the local, and the period right after the riots, did you

take part in any sort of investigation or work to try to just

figure what brought about this riot and what could be done to make

sure it didn't happen again. In Detroit, for example, the mayor's

interracial committee did a large number of studies on causes and

on what's to be done to ensure this didn't happen again. Did the

same sort of thing go on in Highland Park?

Yes, Paul Mosellman and I worked for the, , .Somebody came acrpss

the reports some years ago. Someone I met at, I think at

j f r f e ^ C a r l a M w a s a n o t h e r n a m e on what we did

in Highland Parku. u . . the s i tuat ion. A descr ipt ive report . We

relied on the Detroit report on that.
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Menton: But what happened in Highland Park, there was a large black

community. I t wasn't solely black, but close to i t . And i t

was on the east side of Highland Park. They were blue-collar

workers, mostly Ford workers.

Pflug ; L i v ing near the p lan t .

Menton: No. That was quite a ways fromthe plant actually, on the outer

edge of the city. It's a very stable community. There were

blacks who lived near the plant, over on LaBelle and those

streets that were some, incidentally, black neighborhoods. Some

of them lived there. It was pretty much of a stable blt^-collar

area and they were the ones^represented on the mayor's inters

racial committee. So we didn't have a volatile^crowd. We had a

volatile white crowd. Dan Hatch, I think it's Dan Hatch, the

police chief, I'm not sure of his name. I think it was Dan

Hatch, a name something like it. It wasnht going to happen

in Highland Park, One thing he was going to do, was no feMPo&lliVW*

What happened in Belle Isle, he thought, was due to ^eHPO^iZJnCt-

The Belle Isle bridge. Had the police acted decisively and didn't

argue there they could have nipped the riot in the bud. And so

one of the three times I rode with him we stopped at the local

union hall, detoured, the police station was only about two blocks

from the local hall, so we detoured around. And Paul Mosellman

was in the car and told me to jump in and said, WI*11 show you

how we're going to handle the riots here." On the corner of

Woodward and Davison there was a situation, and he explained to

me as we were going along, some blacks threw a stone through a

white carfy and a bunch of whites were starting to assemble and

chief Hatch had already gave the orders,vhad deployed police cars
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Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton;

Pflug:

and motor cycle cars and fellows on foot on Davison on both

sides, north and south on Woodward and when the. . . and sure

enough there was an ugly crowd there picking up rocks to throw. .

They were going to move on into the black neighborhood7«¥& so

we heard from informantS| and we stopped all of a sudden about

a half block from it and blasted a siren and in all the direc-
35^tions the sides turned

All closed in.

All closed in and Don Hatch jumped out of his car and jumped on

the hood with two revolvers and said, "Break up. If you don't

break up right away we're going to arrest you." Some of the

fellows started to argue with him and he turned to the cops--

"Arrest that man. Arrest that man." And they arrested them.

No fooling around.

No fooling around. Also, we got, I think Paul Mosellman, got g

hold of leaders of the black community and the black community

warned them that the police were coming there to protect them.

They cordoned off the streets to the black neighborhoods just

in case they couldn't contain the riot. And that was the answer.

Dan Hatch was right, If he temporized he might have had an ugly

situation. There were in all, maybe 100

and more of them coming in

the one's who lived in cheap hotels were on Woodward and u^f^P *

Well, that brings us to about the end of your career at the local 400.

Oh, no.

Is theig,more that you want to add to. , , .

Oh, yeah. There's another episode. . . Do we have time?

Yes.
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Menton: That was one of the rnqg^ ontigfyffng, more grafitying episodes

t h e r e , o f c o u r s e , ^ k e p t o u t t h e r i o t s . O f c o u r s e ,

I didn't stop there. I wrote a report about what had happened

for the interracial commission on how it was handled. I think

Joe Kowalski was education director of Michigan CIO council at

that time. He was director of workers education for the WPA

and the WPA was part of Tom Brown's system. Did you ever in

terview Tom Browns

Pflug: I 've met and talked to him, yes.

Menton: When the WPA was being phased out. , . Frank Markboard was

working for the WPA, worked as education director when I

They were phasing out the WPA theatre and Joe asked me to come

down and meet him with a woman who was director of, of one of

the officials from, WPA, She came from Washington. They had a

man by the name of Harry M [^Xj&ns who was a former Broadway

matinee idol who was director of the WPA theatre. They had to

find a job for him and she thought maybe he could be used. And

they organized some entertainment projects in the locals. Now

getting back to Harry Bennet, I'll have to go back. . . .

END OF SIDE #2, TAPE #1

SIDE #1, TAPE #2 continued on following page (Page 22)

^
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Pflug: Just before the tape ran out you mentioned something about

Harry Bennet.

Menton: Yeah, I was talking about Harry Mitner, but we'll get to the

guy named Harry Bennet, Harry Bennet was a connoisseur of

the arts, the lively arts. Music, you know, he sponsored the

Detroit Symphony for many years and he had an understanding,

and general appreciation of good music and the arts that wasn't

put on. He was a field (pr failed?) artist, and a field musi-

cian himself, Did you know that? A fifttd x writer too,

when Henry Ford picked him up. So he liked to consider himself"

I think the word, the expression--saw himself as a kind of a

renaissance character, ruthless, aesthetic, appreciated the arts.

Somebody told me he was introduced to Harry Bennet as slj

That he was very well versed in renaissance history. He was very

much a romanticist. He romanticized himself. Well, when the

Keith ' c i rcui t , the Largo circui t , fa i led, he gave them al l

the jobs ' j/e H^n # tor <rfJo8% and most of them wound up in Highland

Park , M ich igan th roughou t the p lan t . We l l Har ry M in te rn

needed a job and Joe Kowalski got the very good idea that, they
be

argued about, perhaps a good place would @& the Ford local. They

organized a review. I didn't want to be a producer. I was so

damn busy. I was wearing all these different hats and Willard

Martinson, who was the education director of the hnrtheA local at

that time was having certain difficulties and I thought well maybe

Willard will help you, if you give him a chance. And Willard was

enthusiastic about the idea to become the producer. So I helped

him. And the Willow Run plant had a lot of 3gSp and the poor

Highland Park plant we had the most
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Menton;

Pflug ;

Menton:

Pflug ;

Menton;

Pflug :

Menton;

Pflug ;

Menton;

Pflug ;

Menton:

talent because the old vaudevillians were there, So Willard

and Harry M., and I helped them, and Frank helped a little bit,

s ta r ted recru i t ing ta len t .

What did you have in mind? Were you going to produce a play?

A review.

A review. Would this have travelled around the state then, was

that the idea?

Yeah, We did two productions of. . , . I don't know who thought

of the name, maybe I did, or Willard, I think I did. Thought

we*d call it the Swing Shift Frolics. Mintern was a producer

with Orson Welles in the Black Makado. Ever hear of that? I
HIt h i n k h e s h a r e d m y o f fi c e a t o n e o f t h e W i l l o w R u n w e

were just getting underway. So I circulated, and Willard did,

and Frank did mimeographed posters, a recruiting poster to any

talent who could sing or dance, joke, to apply in my office and

I was just full of people: Old fellows, old gals with scrapbooks.

There were jugglers, musicians, sword swallers.

These were all Ford employees,

Yeah, were Ford employees. And musicians. Happened Ted Biogini

showed up. If you were a jazz, musician of jazz, he was a very

important character, That's quite a story in itself. He was one

of the leading. He was originally with the Casa Loma band.

Ph, that

Yeah, One of the top trumpeters in the jazz groups. He was a

maintenance electrician in the Ford Highland Plant, So Willard

got fired. We didn't save his job.

He got fired, what, from. , , ,

From education. And I told Harry M., you handle it. (He said)
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Menton:

Pflug ;

Menton;

Pflug ;

Menton;

Pflug:

Menton;

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug :

'So you've got to have an impressario, I'm the director.' So

he talked me into it, into taking the impressario's role, the

producer. That's logical, somebody has to say yes or no. I

might be the final authority. I have no experience in this.

He said, "All I can tell you is, . . ."

Somebody has to keep it going.

Yeah, sombody's got to keep it going. Oh, we had jugglers, and

amateurs, I had to get going on the ADVA and get an ok that the

professional members, some of them would still carry their cards,

could perform with amateurs.

So it not only had to be UAW members, but members of good standing

of the. , , ,

ADVA. But the rule was, I think, they were not suppose to perform

with amateurs. And I got a waver on that, I got a waver from the

musicians' union on that too.

Did you get a waver for yourself, for your activity in this thing?

I became an honorary member of the Musicians' Union, the Detroit

local; gave me drinking privileges in some of the clubs, I took

advantage of it too. So we put on this big review =fe£at we thought

it would be packed and hardly anybody came after three days. We

put it on at Wayne State, at the Wayne State Theatre, We tried to

get the Art Museum, kafe they were booked up, Wayne State auditorium,
^<

auditorium.
ill tL^ W k*^

Oh, yeah. When wao--thiir^g^tTF> now? What year?

About. . . ,1 left in 1944^19457-early part of 1945. It 'd be in 1944.

I see. And you say the attendance was less than youHioped for.

Yeah. It was a flopperoo.

As a producer, then, you didn't do so well.
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Menton: No. (Laughter) As a director, Mintern was very discouraged.

Pflug: Well, what was the purpose of this review? It just wasn't to

raise funds or anything?

Menton: No,

P fl u g ; I t w a s j u s t a n a c t i v i t y,

M e n t o n : A n a c t i v i t y.

Pflug: To bring people together. You weren't trying to get across a

particular message or you weren't trying to raise money. It was

just a socia l act iv i ty sor t of ,

Menton: Pins and needles, A cultural activity, l ike having baseball teams

to give a break to all these frustrated vaudevillians and musicians.

Some of these musicians were in the war plants where they could get

out on an entertainer 's, or get draf t , deferments. Wel l , in fact

we got so many of them, Mintern and I would interview them and

audition them, ^fefeefc we could afford to be fussy. We didn't have to

beg.

P fl u g : B u t y o u s t i l l fl o p p e d .

Menton; We still flopped, I must say that the ones from the Ford Highland

Park plant were the best. Because we had the best ^0 ( of tfifilp,

I had nothing to do with it, but it just happened that way. The

ones from Willow Run tended to be very amateurish and we didn't get

many from Local 600, I guess Harry Bennet sent these ex-musicians

and performers to the Ford Highland Park plant as happenstance.

Mintern was very discouraged, fighting with these vaudevillians.

Oh, they were a tempermental bunch fighting over who'd be first,

who'd be last. Mintern never handled vaudevillians before. He

V £ <±rw%4>.<^ . After the

^t-yi&ft&jo

I f A c X t t S ;he •£*#&£- performance .we tried to salvage

some of it. The fh?st performance was a little better. He got
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i l l
drop certain actsMenton: very ruthless, and I backed him on

a n d c u t ' e m u p . W e fi r e d t h e e m c e e .

Pflug: You fi red who?

Menton: The emcee. And the illness, we'd been hit. . . Harry M. was a

man in his late 50*s, early 60's, he was about to. ... I think

w e d i d m a n a g e t o . M i n t e r n ,

he got a job himself, something he hated to do--become the

director, the producer or the director, of a dirty play, "The

Maid of the Ozarks," Did you ever hear of that one? It became a

sort of Broadway hit. But he said "I got to eat" So he left and

sa id , ' I t ' s a l l yours now, ' But we had a l l th is ta len t . I d idn ' t

want to handle the vaudevillians. One good group was Ted Biogini's

band. It Was a . , , .

Pflug: Was the band made up of men of all Ford employees and union members?

Menton; Yeah,

Pflug; You just found people all over the place in these plants.

Menton; All from the Ford Highland Park plant,

P fl u g ; I s e e ,

Menton: Ted Biogini came in and I knew, I was surprised, . , , 'Are you the

Ted Biogini?' Tes,' I asked him what he was doing in a Ford

plant. The same story I heard from all the musicians <*■«-. he got

married and started having children and he didn't want to travel

anymore. He was going to have a married life. He loved his wife,

loved his kids. So he became an electrician. He became a mainten

ance electrician at the Ford plant.

Pflug: But he st i l l kept up his ski l l as a musician.

Menton: Yeah. And Pete Vera, who was Bing Crosby's musician, I saw him on

a movie recently playing the piano, the pianist, showed up.
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Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton;

Pflug:

Menton;

Pflug:

Menton;

Pflug :

Menton:

Pflug:

Menton:

He was out in the Ford plant too?

Yeah. And, but our pianist, and people like that and some

amateurs. Al Mecelli became the drummer.

Oh, real ly.

He was an aspired drummer, never heard as good a steady beat.

He thon bocamo president of Local 400,

I was looking all over hell for a picture of the band. The band

was called the Swing Shift Frolics.

Did the band stay together even though you. . . .

T h a t s t a y e d t o g e t h e r .

And, then, what would they play at various meetings and parties?

Yeah, then we started a monthly activity called the Swing Shift

Frolics where we'd have a dance and a floor show, I didn't want

to fool around with the vaudevillians, -emir the headache they gave

to Harry M, I was busy doing everything else: Putting i£$ a

newspaper, consultant to the plant bargaining committee, writing

arbitrat ion briefs, and al l of that. But I set out, and again

Ted Biogini said, "We gotta have a producer." A manager.

But this was just for the band, for the monthly. . . .

Just for the band. But I found the fellow who was an old vaude-

ville producer, and he took over the vaudeville unit. He knew

how to handle it. He thought he did. I once;cards.

The rationing for, the gasoline rations. They gave me whole

batches of gasoline ration cards.

for use of the band.

P&&& for the vaudevillians mostly. There was a dispute between the

director^ and some of the entertainers about the vaudeville review,

the variety show. But somebody threatened to cut off their gasoline
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Menton: rations. And that worked for a while. But the band, the band

people were quite different. They won't compete. They can't

compete, they had their band. The musicians were very, very

cooperative. I didn't have that trouble with them at all. We

use to go to the prison, the USO, and we had our great big show

in the auditorium above the Ford local, it was a

s i n g i n g s o c i e t y o w n e d t h e b u i l d i n g . I t h a d

this very nice stage and big dance floor and bar.

Pflug; Where was the local office then?

Menton; On Vic tor.

Pflug; That 's where i t was, then, a l l th is t ime.

Menton; Yeah.

Pflug: Because, I beleive, that's where it was when they finally folded,

they l e f t .

Menton: So the girls went around the USO's

Pflug:

Menton;

Pflug ;

Menton;

Pflug :

Menton;

Pflug :

Menton:

.r t> their own

GI's they would pick up in the streets. And they would

put on this very good band with Ted Biogini and Tim, or Life, was

going to do an article on this,

All this was in addition to the work in the plant. This would be

after they put in their shif t in the plant.

But Bennet was quite cooperative.

He would give you time off,

He'd give us time off to take trips.

Particularly the entertainment business.

Yes (laughter) or anything. He had a genuine. , . „ I never spoke:

but if I needed time off to go anywhere he'd. , ,

This is an interesting side light to Harry Bennet,

Yeah. Oh I've got to tell you this, something else about that guy.
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Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Pflug :

Menton:

Pflug:

Just when Life contacted us about doing, we were suppose to do

a big show for the USO, the vaudevillians, and they heard about

i t a n d r e a l l y s t a r t e d s _ o n e a n o t h e r , fi g h t i n g a n d

t h e d i r e c t o r g a v e u p " I g i v e u p . " I w a s v e r y d i s

appointed, this big show and spread in Life magazine. I had to

call up Life to say it was all over. 'Can't you get 'em back

together. We have the people down here, the photographers.' Mrf*-

But Ted Biogini's band continued after I left. There's an

ironic footnote to that . Ted Biogini , that was af ter I lef t ,

and his band went on some kind of engagement and the car had

a blow out and sideswiped a utility pole. Biogini was decapi

tated. Shortly after, and downbeat at the publication of~$fr^

Jass Musician, there was a big box "Where is Ted Biogini/'

They were looking for him.

He had been killed by then.

He was dead, yes. This was just shortly afterwards.

I wasn't in the local, but somebody told me, showed me the box.

I said, 'Well, dii. they wrdte and sa>*what had happened."

Well, I didn't get the subsequent issue with the big obituary—

Man Had Disappeared and they were wondering what happened. He

was a beautiful person. Well,v^w the Swing Shift Frolics and

dances continue for as long as I was there.

Well, you were with the locals up until 1945.

Yeah.

One of the things I remember, I recall about Local 400, there

may have been a later theory but perhaps not, tiwfe- they had an

active coop store going. Would that have been during the time

you were there.
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Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug;

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug:

Menton;

No,

That was later then. , , ,

That came later when I joined #g-f s Board of Education.

Was there anything else then about 400, the Local 400, that you

didn-H cover before we go on to the. ...

A lot of very notable people, union, Ken Bannon, Bill Oliver,

a n d s o m e 0 f ' s p e o p l e .

Maybe we could just spend a couple minutes just discussing some

of the people who came out of that local who went on to leader

ship roles in the UAW. Ken Bannon, for example, what do you

remember about him.

Menton: I remember this fellow came from Local 600, and I think I said

they voted for all the new committee! to have se€*ion$with these

& .a n d u ^ I d i d n ' t c o m p e t h i m t o a t t e n d

c l a s s e s . W e g a v e h i m a t e s t , a b e f o r e a n d a f t e r t e s t .

T h e y h a v e t o p a s s t h i s t e s t b a s e d u p o n t h e c o n t r a c t ,

, and the grievance procedure.

So they had to take some qualifying exam before. . . ,

It was, I was told, completely unconstitutional.

Weren't these people elected?

They were elected.

But they still had to pass your test as well.
it wasYeah. We gave them the impression that tkK)cxdxjte[xfcxxKa:ii)C, compul^

sory i t real ly wasn' t .

If they chose not to take the test then there really wasn't much

you could do about it.

They wanted to, and they wanted to attend the classes too. After

they talked, I'd give them the instructions, all the materials and
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Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

P fl u g :

Menton:

I also gave them the committeemen^ that had some potential.

I wasrauthorized to do that. But I was really trying to help

them. I was in a helping role there. But Ken Bannon once

.^V: came from 600 and very shortly after he was elected

to the plant bargaining committee and he was one of the most

& _ate people. As I recall, he was very emotional,

Once he got in a fight with some of the people in our faction,

it was then the Reuther faction. . . .

He wasn't in that faction?

He was, yes, the Reuther faction. It was then that it was

L e o n a r d , I t h i n k I D i c k L e o n a r d , , . .

But Ken would have been part of this faction.

Yeah, and the rather thorny leaving, with tears in his eyes

turned on some of the people and said 'I didn't fight for the

UAW to turn it over to gangsters like you.' He was crying.

The tears were coming down. He was a very, very, very good

person. Bil l Oliver is another character and Bil l is a real

character.

What do you mean by that?

Well, he was a very interesting, unusual type of person. He

also was brought in by Bennet^

Is that r ight?

He was part of a singing group, I forget the name of it. And

they would sing with the intermissions of the Detroit Symphony

for one year. It was a spiritual group. He was a beautiful

singer. He was a baritone. He was brought in as one of the. .

So he got his start in the Ford plant because of Harry Benne€\f

Yeah, becaiise of Bennet}'s appreciation of music. He was very
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Menton: act ivei « , u s A o s p a a , u p a t m e e t i n g s ^ the

Pflug ;

Menton:

Pflug ;

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Gar r i son , / ^ Ba i ley, Car l Bo l ton fac t ions p icked h im up

a n d h e b e c a m e v i c e p r e s i d e n t o r s e c r e t a r y b e f o r e h e .

One of his jobs was to work on arbitration %£)^Hs He was

v e r y ^ _ _ .

He liked to use big ULAtfA>6 * But, oh yeah, this is another

episode. , . We had the dubious honor of having more wildcat

strikes than any other local.

Any otherFord Local? Or any. . . .

Any other local.

Any UAW local.

Yeah.

This was during the wartime period.

During the wartime.

I hadn' t real ized this,

Yeah, and. . , .

Why was that?
c

The strikes were mostly, the wildcat strikes weremostly 4>n the

departments with a lot of middle class people: Ex-bankers.

One of them was a banker who started a wildcat strike, an old

banker who didn't like the obscenity that the foreman used; lGet

the rag out of your ass,' or something like that. He wouldn't

take it, and the other middle class people 'We're not going to

take^o**? kind of abuse,' And they all walked out. So we had

an agreement with the war. , ,the Army representative with the

management, that there would be a strike, don't try to stop it.

They'll come down to the local union hall. And we had a battery

of <^6^^v9 s to try to persuade them to go back.
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Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug;

Menton:

Pflug:

Menton:

So the management and the army would leave it up to the union

then to get these people back to work.

Yeah, to get them back. No reprisals. That was the r^^Jrj

Let them do their thing for a few hours and. . . .

Yeah, for a few hours and go back. We'll get 'em back. That

was the most important thing. And they useM:o march in about

once almost every week, you know, we'd have the auditorium full,

standing room only.

What would the whole plant go out or just various units?

No, just units, or the smaller departments. It would fil l up in

a hurry. First I tried to explain grievance procedure but they

wouldn't l isten to me. Final ly we started using Bi l l Ol iver,

and he was a really effective demagogue. He'd denounce the

company and get cheers and 'You canrt treat me like that.' And

then he'd calm 'em down and somehwere along the line I'd be on

the program and*explain the grievance procedure, what they could

have done. And he was so effective. And these were all white

departments, people with middle class prejudices against blacks.

He became the popular hero all the time, £jj$ 5?i0£?#^/ yfifG~^==:

And then afterwards the key people, the committeemeni and the

others, -a*td the person who had the grievance, would meet with me

in my office and we'd work out a grievance, you call it a grievance

procedure. But without Bill we could not have done anything.

So the men would go back to work while the grievance process was, , ,

Yeah. We'd persuade 'em to go. . , Bill . . .

You had to go through this, you say, about once a week;' wouln't you?

At one time it was once a week. I remember once, who was it, Harry

Ross, or somebody else, came down--or was it Monroe f^ftK^ — and he

a.
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Menton: sat, we did this more than once, too bad we didn't have tape

recorders then, this was in '56. He'd ask people why they

were wildcat str ikers.

Pflug: What would they say?

Menton: It was always the same answer. They can't do. . . Everybody

has a different grievance and most of the grievances were

what the regular auto workers would call chicken shit

grievances.

Pflug: Like they didn't like the way the forman talked to them.

Menton: Yeah, they didn' t l ike the foreman, or didn' t l ike discipl ine.

The average workers, the regular workers worked in factories for years.

Pflug; Were use to this sort of work.

Menton: Time schedules and expected to be reprimended if they came in

late. But somebody who worked in a bank or an office, or was a

salesman, we had a lot of those, this wasn't too important.

Pflug: And you weren't willing to just use the normal grievance pro

cedure to solve these things. . . . Just shut it down and walk

out.

Menton: Yeah, i t 's not that the union wantw to be mil i tant, there are

p a r t s o f t h e u n i o n \ / p f a e , m i l i t a n t s . A n d p r a c t i c a l l y

a l l t h e s t r i k e s w e r e i n t h a t ^ A n d B i l l , B i l l w a s

marvelous in getting them back. He was the only one who could

and they were all white, mostly middle class people. He became

the popular hero--cheers. Once in a while, once he sang a song.

'M: was beautiful through,

Pflug: Who else in that local^where you^were, comes to mind.

Menton: Well , Carl Bolton. That happened after I left . L$ understand

he was defeated. The reason they thought that, suspected him, , . .
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Pflug:

Menton;

Pflug:

Menton;

Pflug ;

Menton:

Jus* a minute we ought to explain that Carl Bolton's involvement

in, alleged, in how he got involved in the investigation of the

Reuther ^ , Just to keep the tape and the story

straight maybe you could explain that and then we could back up

to what you mean about

Carl Bolton, he had a Polish name, I forget the Polish name,

originally, was a handsome, articulate fellow who could get up

and speak at union meetings. He became one of the, well we knew

about his, that he was an ex-convicabut Local 400, of course,

he couldn't vote on any action, We assumed he had reformed. He

became very ambitious

Within the union?
.s&l̂ 'Within the union, The Sh^- , ites were after him. At one of the

UAW conventions -Maa?kH^rdhran-4iad a meeting with Carl Bolton be

cause he was a fellow with a background, background

A victim of injustice. He was very, very

tempermental, would fly off the handle and quite capricious. We

a l w a y s h a d t o c a l m h i m d o w n . _ ^

And this was after I left. He was running for some office and was

defeated and I think the Reuther faction thought he was too telli
es

permental or something to run for a certain position. And he

blamed, this I got second hand, he blamed Walter Reuther for doing

a job on him.

I see. And that's how he got caught up in the investigation of

t h e ,

Yeah, and then he quit and got involved, became a stick-up man.

And he was arrested and convicted on these stick-ups. He became
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Menton: They thought, and then there was all,

Pflug ;

Menton:

P fl u g ;

Menton;

Pflug :

Menton;

Pflug ;

Menton:

Pflug :

Menton;

I guess, circumstancial evidence which the grand jury thought

t h a t t h e r e w a s n ' t e n o u g h t o v S o h e w a s , o f

course, acquited.

But at the time you knew him in Local 400 he was a fairly solid

union man?

Oh, yes, and one of thaenthusiastic Reuther supporters,

But somewhere along the line you thought that, as you say, he

ought to get a job at it.

Yeah, he did, I think, I 'm not sure, that the. , . .

Car l fe l t th is st rong.

Yeah, he felt that strong. They say he went into a rage and tore

the telephone off the hook and started smashing furniture, started

W a l t e r R e u t h e r .

So then he quit Ford's.

Quit Ford's, and became. , , .

And became an independent entrepreneur.

Yeah. The last I heard, I use to have contact with Joe Rigaroy

who was also fired from Ford's. He expected it. In one case,

t h r o u g h , w e t r i e d t o g e t h i m b a c k w o u l d n ' t d o

it again. He just didn'^t show up for work, leave his job, things

like petty grievances. We got him back once when Harry __

agreed with us, the company was

they warned him

without telling him and

Pflug :

Well, Rigaroy became the bouncer of the Main St. Club. Are you

fami l iar w i th that?

No.
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Menton:

Pflug:

Menton;

Pflug:

Menton:

Pflug:

Menton:

Pflug;

Menton;

Pflug ;

That's where a lot of these judges and UAW characters would

hand gout. I use to have contace with, follow up on what

h a p p e n e d t o C a r l B o l t o n f r o m R i g a r o y . H e t o l d m e

that Carl was released, was paroled and became a building con

t r a c t o r ' ' . I g u e s s h e

did straighten out.

Well that was quite a group of people that came out of that local.

Sam^ Fishman was an education

Was he active in the local at the time you were?

Yeah, he was.

So he's been around for a long, long time. No insult to you, but

you know Oliver, Ken Bannon, and all these other people retired and

Sam Fishman is still very much active.

Well, he was young then. My education committee was

make sure the ethnic balance of Italians, Jews, the Sh^ ites were

there, a lo t o f Sh^~ i tes—Fishman was a Sh__i te- - soc ia l is ts ,

epublicans. We had quite an ethnic and political mixture, commu

n i s t s a n d a c o u p l e o f w e m a d e s u r e o f t h a t , s o t h e y

wouldn't take over, keep your eyes on 'em. Better have them on the

c o m m i t t e e , p e o p l e w h o w e r e s u r p r i s e d t h e y

were put on the committee, under Garrison. And Fishman was an active

member.

Of course, he's now theUAW's main political person within the state.

So I hear.

D i d h e s h o w t h i s s o r t o f t a l e n t a n d a p t i t u d e w h e n h e

started out in the local?
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Menton:

Pflug :

Menton;

P fl u g :

Menton;

Pflug ;

Menton:

No. Oh, he was a very nice guy, very intelligent. He was a

Sh i te, that was l imited, They were very pure. And to be

a politician in those days you needed someone opportunistic.

I was at the University of Michigan, away from Local 400 for

once, and Walter had his final triumph. He was perjurying all

the avid Frankensteen fcellows. He had, I think it was, nearly

Vpract ical ly a l l the blacks, including Shel ton

Tappes who was a very effective leader and another fellow who

was suppose to be c lose to the , c lose to us and b lacks

also from Local 600 were in the Frankensteen-Addes faction and

t h e y w e r e a m o n g o t h e r s " " ' ' p o s i t i o n o f t h e

black to be in charge of the, what did they call it, Commission

for further Employment Committee, or department, or anti

discrimination, i t was before

They went through*£&#©• series of fair employment practices.

So I suggested Bill Oliver. I also suggested Ken Bannon.

Who, of course, then «nad bfren director of the Ford department.

Yeah, the Ford department, at that time, for a while was under

communist domination, or the communist faction, let's put it

that way, and the most effective people in the department, in fact,

were Leonard peop le and Uf j j j k^ Leonard had sp l i t .

So there had to be a change. This would have been in '47.

The logical people. , , , I was no longer there, I was at the

University of Michigan, They knew I was familiar with some of the

people. Of course I taught classes for the UAW,

w o r k e r s e d u c a t i o n A n d I r e m e m b e r I h a d m e n t i o n e d

Ken Bannon was there , as I sa id he was probab ly __ , I

don't think Bill Oliver was there. But they were really hard up
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Menton:

Pflug :

Menton;

Pflug :

Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug ;

Menton:

Pflug :

Menton;

Pflug ;

Menton:

Pflug ;

Menton;

Pflug:

for a black who was effective and had leadership qualities.

There probably weren't that many around at that time.

Most of them, the best ones, the ones that I would have liked. . .

Were on the other side,
i d L̂ -

Were on the other side. Horace SheffLea?.
\e.\JU

Horace Sheffl«x, Shelton Tappes, were all in the other factions.
i t 'L

Sheffles was \tfwith Dick Leonard faction at first.

Many of them, of course, later worked with Walter and became

active in many ways.

B u t v e r y , v e r y . . T h i s w a s d i f fi c u l t— r a t —
to that. Horace Sheffler-was, we thought, was number one, the

ab les t .

He was very articulate, very sharp,

Yeah, And he was on our side and then he went over to the other

side. So Oliver was a very favorable person, one of the few

f a v o r a b l e b l a c k s , A n d F i s h m a n r e m a i n e d f o r a w h i l e .

I mentioned before he was active in everybody's education because

for people, for idealogues, education was the place to be.

That was the place to be.

That was the place to be because of

I'm sure there were others around who were not idealogues, I

usually named most of the committees.

So you made sure it was a mix.

Yeah, the one thing I made sure of was that it was a mix.

So in those days, then, the education committee was really sort of

a hub of act iv i ty. Did they real ly, sort of set pol icy for the

local . Did i t s teer the loca l?
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Menton:

Pflug :

Menton:

Pflug:

Menton;

Pflug :

Menton:

N o , i t b e c a m e s o r t o f t h e c o n v e y o r b e l t ' .

I see.

I, as I said, when I was there they didn't think I had enought

work to do so they'd add, they'd give me extra responsibilities.

So I became consultant to the plant bargaining committee, and I

worked on the arb i t ra t ion br ie fs wi th B i l l Ol iver. B i l l Ol iver 's

And I also did some work on the disciplinary

c a s e s , I g o t a l o t o f p e o p l e b a c k . a r b i t r a t i o n .

I worked with Monroe Lake on some other

with Dick Leonard. Was Harry Ross in

t h a t

Pflug ;

Menton;

Pflug?

Menton We

Pflug :

I believe so. He was in the Ford Department.

Yeah, Harry Ross.

Yeah, he was active in 600. He was involved in work at Local 600.

Y e a h , I t w a s H a r r y R o s s a n d I w h o i n

the wildcat strike. I thought it was Harry Ross. Monroe Lake

would get up and be one of the key speakers to try to get them

back. The only one who could, as I said, was Bill Oliver.

Well, does that pretty much conclude your Local 400 career, then?

I can't think of anything else, other interest ing things to tel l .

Yeah, I'm sure. It sounded like a . . , .

sounded like a _______ of criminals there.

Yeah, fascinating workers. Well this might be a good place to close

then.

h e {UT^


